
i «iblioteca Centrală j
?, Regiciîc't

Proletari din toate țările, unifi-vdl
Anul XII Nr. 3143

IN NUMĂRUL DE AZI

ORGANUL SFATURILOR POPULARE DIN REPUBLICA POPULARĂ ROMÎNĂ

4 pagini
20 bani

Joi
11 noiembrie 1954

— At. N. TRESTIENl : Din viața nouă a
patriei: In deltă (pag. 2-a)

— H. ȘAICU: Activiști ai sfaturilor popu
lare : Gospodarul comunei (pag. 2-a)

— Pe marginea proiectului de Directive cu 
privire la dezvoltarea agriculturii în ur
mătorii 2—3 ani: Pentru folosirea celor 
mai bune metode de îndrumare agroteh
nică :

• MIRCEA SCRIPCA: Pe lotul de
monstrativ al comunei

• Ing. agr. VICTOR BOGOȘ : O me
todă care dă rezultate rodnice

(pag. 3-a)

— Ing. M1LLO I MILLO : Să dăm populației
bunuri metalice de larg consum bune, fru
moase și ieftine (pag. 3-a)

— In Comitetul Politic al O.N.U. Discutarea
problemei cu privire la crearea unui organ 
internațional pentru folosirea energiei a- 
tomice în scopuri pașnice (pag. 3-a)

— A. SOLOMON: Criza regimului de la
Bonn (Pag- 4a)

— Americani oare au ales calea libertății
(pag. 4-a)

Să executăm cît mai multe 
arături adînci de toamnă

Veștile care sosesc din toată țara ne 
înștiințează că în tot mai multe regiuni 
însămînțările de toamnă au fost terminate. 
In regiunile Oradea, București, Suceava, 
Iași, Baia Mare, Pitești, țăranii muncitori 
au înțeles să asigure de pe acum plinea 
anului viitor, însămînțînd la timp și res- 
pectînd regulile agrotehnice.

In același timp însă cu însămînțarea 
ultimelor suprafețe, grija tuturor celor ce 
muncesc pe ogoare trebuie să se îndrepte 
în această perioadă și asupra unei alte 
lucrări agricole de mare importanță: ară
turile adînci pentru însămînțările de pri
măvară. Știința agrotehnică, experiența 
colhoznicilor sovietici a dovedit că recolte 
mari se obțin atunci cînd însămînțările de 
primăvară se fac în terenuri bine pregă
tite din toamnă-

Ce însemnătate are respectarea acestei 
reguli agrotehnice asupra recoltelor agri
cole, o dovedesc an de an și rezultatele 
dobîndite de fruntașii satelor, de colecti
viștii, întovărășiții și țăranii muncitori cu 
gospodărie individuală care-și lucrează 
pă.mînturile după îndrumările inginerHor 
și tehnicienilor. Numai pregătind bine 
ogoarele în timpul toamnei prin arături 
adînci și îngrășînd terenul, au putut 
obține colectiviștii din Nădlac, regiunea 
Arad, pină la 6500 kg. porumb și 3.200 
kg. floarea-soarelui la hectar. Iar dacă 
în comuna Giurgeni, raionul Fetești, mulți 
țărani muncitori se pot mîndri cu recolte 
de peste 25.000 și pînă la 39.000 kg. 
sfeclă de zahăr Ia hectar, aceasta se dato- 
rește faptului că ei au înțeles că una din 
principalele condiții care asigură sporuri 
însemnate de recoltă este executarea la 
timp a arăturilor adînci de toamnă.

Dregătirea terenurilor pentru îrisămîn- 
țările de primăvară în proporție de peste 
55 la sută în Regiunea Autonomă Ma
ghiară și Hunedoara, terminarea completă 
a acestor lucrări la gospodăriile colective 
din regiunea Arad, dovedește că din ce 
în ce mai mult pătrunde în rîndurile țără
nimii noastre muncitoare convingerea că 
numai respectarea regulilor agrotehnice 
poate asigura un belșug de produse agri
cole.

Dar lupta pentru asigurarea unor 
recolte ridicate și în anul viitor nu va 
putea da roade pe dep'in atîta vreme cit 
arăturile adînci nu sînt terminate în tot 
cuprinsul țării, atîta vreme cît mai există 
regiuni cum ar fi Constanța, Bîrlad și 
mai ales Galați unde executarea acestor 
lucrări este mult rămasă în urmă.

De aceea, acum cînd vremea se mai 
menține prielnică, fiecare zi trebuie folo
sită în așa fel încît odată cu lupta pentru 
terminarea însămînțărilor în toate regiu
nile, ritmul arăturilor adînci să poată fi 
intensificat la maximum.

Sarcinile ridicate de proiectul de Direc
tive de a mări suprafața arabilă a țări! 
prin folosirea unor terenuri pînă acum 
neproductive, de a asigura pe islazuri 
producții cît mai mari de furaje, impune 
ca în această toamnă, în fiecare regiune 
în afara arăturilor adînci pentru pregă
tirea terenului ce va fi însămînțat în pri
măvară să se execute și desțeleniri pe 
suprafețe însemnate de teren. Aceasta în
seamnă că odată însămînțările terminate, 
mai există încă un mare volum de lucrări 
de a căror îndeplinire la timp depinde atît 
recolta anului viitor cît și posibilitatea 
îndeplinirii prevederilor proiectului de 
Directive.

Condiții pentru realizarea acestor sar
cini se găsesc în fiecare regiune. Se cere 
însă din partea sfaturilor populare, a sec
țiilor și direcțiilor agricole o asemenea 
organizare a muncii, încît să se poată 
ajunge în cel mai scurt timp la îndepli
nirea acestor lucrări în totalitatea lor.

In această acțiune de terminare grab
nică a arăturilor adînci de toamnă, sarcini 
deosebit de importante revin stațiunilor 
de mașini și tractoare. Lucrînd pe ogoarele 
gospodăriilor colective, ale întovărășirilor, 
și la cît mai mulți țărani muncitori cu 
gospodării individuale, tractoriștii de la 
S.M.T. trebuie să fie conștienți de răspun
derea pe care o poartă în obținerea unor 
recolte bogate. Fiecare hectar de pămînt 
bine arat, fiecare kilogram de produse ce 
se va obține în plus, înseamnă întărirea 
încrederii țăranilor muncitori în folosirea 
mijloacelor de lucru mecanizate, în,

puterea agrotehnicii. Realizările mecani
zatorilor de la stațiunile de mașini și 
tractoare din regiunile Arad, Cluj, Pitești 
care au executat arături adînci de toamnă 
și desțeleniri pe mari suprafețe trebuie să 
constituie un exemplu pentru toate 
S.M.T.

De aceea, conducerile unităților S.M.T. 
au sarcina de a urmări ca prin folosirea 
întregii capacități de lucru a tractoarelor, 
prin organizarea lucrului în două schim
buri, prin remedierea la timp a defecțiu
nilor ivite pe teren, prin antrenarea trac
toriștilor în întreceri socialiste, să asi
gure respectarea contractelor încheiate 
pentru arături adînci și desțeleniri atît în 
ceea ce privește termenele de executare cît 
și calitatea lucrărilor.

Volumul destul de mare de arături 
adînci și desțeleniri uu va putea fi însă 
realizat fără mobilizarea tuturor țăranilor 
muncitori, fără folosirea celor mai variate 
mijloace care să ducă la convingerea aces
tora că este în propriul lor interes să-și 
pregătească acum ogoarele pentru însă
mînțările de primăvară și să execute des
țeleniri pe suprafețele planificate. In acest 
scop, inginerii și tehnicienii agronomi nu 
trebuie să considere că odată cu termi
narea însămînțărilor sarcina lor a fost în
deplinită. Ei sînt datori să depună efor
turi susținute și de aci înainte pentru ca 
printr-o muncă de îndrumare permanentă 
să asigure respectarea acestei importante 
reguli agrotehnice de către toți țăranii 
muncitori. Rezultate oozitive nu se vor 
putea obține atîta vreme cît la unii ingi
neri și tehnicieni mai persistă încă me
tode birocratice de muncă, tendința de a 
urmări doar din birou realizarea procen
tuală a diferitelor lucrări. Pentru ca fie
care țăran muncitor să înțeleagă el însuși 
însemnătatea arăturilor adînci de toamnă 
si să le execute așa cum o cer regulile 
agrotehnice, e nevoie ca și acum inginerii 
și tehnicienii agronomi să se găsească în 
mijlocul lor, să-i îndrume concret, să-i 
ajute prin folosirea demonstrațiilor prac
tice să execute lucrări de bună calitate.

In această muncă de convingere a țără
nimii muncitoare, inginerii și tehnicienii 
au la îndemînă un prețios ajutor: recoltele 
dobîndite de cei ce an de an respectă 
regulile agrotehnice. Cunoscînd asemenea 
rezultate obținute de fruntașii recoltelor 
bogate și popularizîndu-le în rîndul celor
lalți țărani muncitori, inginerii și tehni
cienii îi vor convinge cu mai multă putere 
de superioritatea aplicării științei agroteh
nice înaintate pe ogoare. Roadele unei 
asemenea munci se vor reflecta în execu
tarea arăturilor adînci pe cît mai mari 
suprafețe de teren.

Dacă de munca acestor doi factori: 
S.M.T. și agronomi, depinde în maremă- 
sură realizarea planului la arături adînci, 
comitetele executive ale sfaturilor popu
lare nu trebuie să uite că răspund de în
deplinirea acestei sarcini, că ele au dato
ria nu numai să asigure terminarea însă
mînțărilor, dar și pregătirea ogoarelor 
pentru primăvară, luptînd pentru execu
tarea a cît mai multe arături adînci.

Asigurînd buna desfășurare a lucrări
lor din această perioadă din punct de 
vedere organizatoric, urmărind felul în 
care primesc țăranii muncitori sprijinul 
și îndrumarea agrotehnică, comitetele exe
cutive ale sfaturilor populare nu trebuie 
să uite de un alt factor important în reali
zarea cu succes a acestor sarcini: munca 
politică de masă.

Dintre diferitele forme ale acestei 
munci, organizarea întrecerii patriotice și 
a întrecerii socialiste paralel cu popu
larizarea fruntașilor și a rezultatelor 
obținute de ei sînt principale mijloace pe 
care sfaturile populare pot și trebuie să le 
folosească pentru antrenarea tuturor țăra
nilor muncitori la terminarea grabnică a 
arăturilor adînci și a desțelenirilor.

In această perioadă cînd pe ogoare se 
dă bătălia pentru ca în anul viitor recol
tele să fie tot mai bogate, fiecare deputat, 
fiecare activist de sfat popular, fiecare 
inginer și tehnician agricol trebuie să 
găsească cele mai potrivite forme de în
drumare și de mobilizare a țăranilor 
muncitori, astfel ca aceștia să urmeze cu 
încredere pilda fruntașilor și în toamna 
aceasta nici un petec de ogor să nu 
rămînă nearat.

Adunarea tinerilor din Capitală 
cu prilejul Zilei Mondiale a Tineretului Democrat 

și Săptămînii Internaționale a Studenților
Ziua Mondială a Tineretului Democrat — 

aniversarea a 9 ani de la înființarea 
F.M.T.D. și deschiderea Săptămînii Interna
ționale a Studenților a fost sărbătorită de 
tineretul din Capitală printr-o adunare or
ganizată de Comitetul orășenesc U.T.M 
București, miercuri seara, în sala Filimon 
Sirbu.

La adunare au luat parte membri ai C.C. 
al U.T.M., ai comitetelor regional și orășe
nesc U.T.M. București, numeroși studen‘,i, 
elevi și tineri muncitori, precum și studențl 
străini care studiază în țara noastră.

A luat cuvîntul tov. Cornelia Mateescu, 
secretar al C.C. al U.T.M.

„Federația Mondială a Tineretului Demo
crat, organizație democratică a tineretului 
lumii, a spus vorbitoarea. împlinește astăzi 
9 ani de rodnică activitate. Federația Mon
dială a Tineretului Democrat și Uniunea In
ternațională a Studenților își bazează activi
tatea pe principiile fraternității, egalității și 
prieteniei între tinerii din toate țările și con
tinentele, de toate rasele, și credințele re
ligioase, de toate curentele politice. Credln-

cioase acestor principii, F.M.T.D. și U.I.S. 
au luptat consecvent pentru libertate, inde
pendență națională, pentru viitorul fericit al 
tineretului de pretutindeni.

Tineretul patriei noastre, a spus în în
cheiere vorbitoarea, alături de toți tinerii 
democrați ai lumii, sărbătoresc cu însuflețire 
Ziua Mondială a Tineretului și Săptămîna 
Internațională a Studenților. Tineretul pa
triei noastre este alături de tinerii și tine
rele din toată lumea care-și dau frățește 
mîna și își făgăduiesc să depună toate efor
turile pentru a se cunoaște și a se înțelege, 
pentru e face să triumfe frumoasa cauză a 
păcii și prieteniei între popoare".

Sutele de tineri și tinere participant la 
adunare au hotărît în unanimitate trimite
rea unOr mesaje de salut Federației Mon
diale a Tineretului Democrat și Uniunii In
ternaționale a Studenților.

Participant! la adunare au manifestat cu 
căldură pentru F.M.T.D., U.I.S., pentru prie
tenia tineretului de pretutindeni, pentru pace.

(Agenpres).

Oameni și fapte din patria noastra
TOAMNA,

ÎN REGIUNEA 
PLOEȘTI

E toamnă iarăși. Din Bărăgan pină în 
munții Bucegi, oamenii muncii din regiu
nea Ploești culeg roadele muncii.

Ca și in alți ani, oamenii muncii din 
regiunea Ploești au căutat să facă toam
na mai bogată. Iată citeva din noile rea
lizări.

CONSTRUCȚII TERMINATE
In gospodăriile colective se muncește nu 

numai la insămințat ori recoltat. Colecti
viștii au fost ajutați de tehnicienii raioa- J 
nelor să-și ridice o seamă de construcții. ( 
La Ziduri, magazia cea nouă a e o capa- ' 
citate de 50 vagoane. Pentru producerea ! 
vinului, colectiviștii din Fîntinele au con-1 
struit o cramă, la Căldărași s-a construit' 
un nou grajd, iar la Cindești s-a aprins i 
pentru piima oară „lampa lui Ilici".

In întreaga regiune au fost terminate > 
37 de noi construcții.

PRODUSE NOI
Muncitorii și tehnicienii de la fabrica 

„30 Decembrie" au constatat că cărămida 
perforată se usucă mai repede, este mai 
ușoară și este preferabilă pentru că este 
izotermă.

De la constatare ei au trecut la ‘înfăp
tuiri. In depozitul fabricii se află acum 
peste 50.000 bucăți. Exemplul lor nu este 
singurul, deoarece și din alte întreprin
deri locale au ieșit noi produse. La Fla- 
căra-Buzău s-au p-epardt 4 ton# must 
concentrat, iar la Cislău se culeg bureții 
pentru a fi murați. La „Victoria"-Tîrgo- 
viște, inginerul Cristescu a reușit să facă > 
ultramarin din materii locale, iar la Cîm- 
pina se extrage creolina din reziduri pe
trolifere.

NOI ÎNTOVĂRĂȘIRI
întovărășirea „7 Noiembrie". Așa scrie 

pe o tăbliță aninată la o casă din comu
na Ciocirlia. O alta asemănătoare a apă
rut și in satul Condești. Ele sînt semne 
ale do inței țărănimii muncitoare de a-și 
.făuri o viață nouă, îmbelșugată.

In lunile septembrie și octombrie mai 
mult de șase sute familii din regiunea 
Ploești și-au unit pămînturile formînd 25 
noi întovărășiri agricole. In cele vechi alți 
țărani muncitori au făcut cereri de în
scrieri. Numai în Padina sînt 54 familii 
cărora li s-a aprobai primirea.

A SUNAT CLOPOȚELUL 
| IN ȘCOLILE NOU CONSTRUITE
i La Smîrdan a mai răsunat un clopoțel 
[ la școala cea nouă — terminată de cu

rlnd. In fruntea țăranilor muncito i au 
lucrat și deputății Chiriac Neagu, Const. 
Ungureanu, Gh. Gagiu, Stela Negruț.

Au mat fost terminate încă două școli 
i în raionul Cislău. la Pănătău și Calvini. 
1 și două săli de clasă in comuna Valea 
i Călugărească.

In ele vor invăța cu drag copiii.

REALIZĂRI CULTURALE

In raionul Pucioasa s-au construit noi 
cămine culturale, cum sînt acelea din co
muna Runcu — satul Brebu și cel din Pu- 
cioasa-Sat.

In satul Valea Leorzlei s-au instalat 
260 difuzoare, pentru căminul cultural din 
Bezdead s-au confecționat 300 scaune, iar 
la Maluri s-a deschis o casă de citit.

*
Toate acestea vorbesc despre dragostea 

ou care muncesc oamenii muncii din re 
giunea Ploești pentru a-și face viața tot 
mai frumoasă.

DAN B1ȚICĂ 
corespondentul „Romîniei libere" 

în regiunea Ploești

Inovatorul fabricii
TIMIȘOARA (de la cores

pondentul nostru). Ștefan 
Kovacs ieși în ușa atelieru
lui mecanic și începu să pri
vească cu luare aminte o 
axă. O răsuci și o învîrtl pe 
toate părțile, dînd din cap 
încruntat. Se vedea că nu 
era mulțumit de ea.

Comunistul Ștefan Kovacs 
se răsuci pe călcîie și se în
dreptă spre biroul organiza
ției de partid cu aceeași 
expresie de nemulțumire pe 
fa;ă „Iată, asta este drăco
venia.. Se rupe pînă bați 
din palme". Puse axa pe 
masă și tăcut așteptă răs
punsul.

Secretara, o femeie subți
rică, energică și cu multă 
hotărîre în privire, examină 
atentă piesa și spuse în ce'.e 
din urmă : „Mda, nu-i bună, 
tovarășe Kovacs... Și ce pro
pui?"

Kovacs știa că din punct 
de vedere tehnic, secretara 
nu-l putea ajula, căci era 
textilistă, nu mecanic... Dar 
la sfaturile ei el ținea foarte 
mult căci găsea întotdeauna 
ideea cea mai potrivită pen
tru o treabă grea.

„Ce propun? lată soluția 
mea"... Și i( explică în ce 
constă raționalizarea lui: 
axul de bătaie de la războaie 
va fi construit într-un sistem

special de sudaj care îl va 
face mai rezistent.

„Ei atunci, hai să stabilim 
războiul de țesut la care să 
experimentezi 1 Mai chem un 
tehnician"... stabili Maria 
Klains, secretara organiza
ției de bază.

★
Acolo, în țesătorie, l-am 

cunoscut pe maistrul Ștefan 
Kovacs. E considerat c.a cel 
mal bun inovator al fabricii 
„Bumbacul".

C:nd trecu printre mașini, 
țesătoarele l-au și luat în 
primire: „Cînd ne mai faci, 
frate, din acestea?", îl întrea
bă cu voioșie Ecaterina De- 
helean, arătîndu-i o suveică.

„Răbdare, răbdare... In 
curînd veți avea cu toate"...

Văzîndu-mi mirarea tov. 
Maria Klains îmi povesti 
următorul lucru :

— Intr-o zi, Ștefan Kovacs 
neputînd suferi (cum zice el) 
secundele ce se pierdeau cu 
scoaterea și introducerea ca- 
netei în suveică s-a zbătut 
citeva zile să găsească o 
posibilitate de a se face a- 
ceastă operație mai ușor. A 
cerut sfaturi, a discutat cu 
alți tehn’cieni.., Pînă la urmă 
s-a întilnit cu maistrul co
munist Franclsc Gulyaș de 
la uzinele textile și din 
schimbul de vorbe purtat cu

el și-a dat seama că este 
preocupat de aceeași pro
blemă. Și atunci au pornit 
amîndoi la treabă: unul la 
„U.T.T." și altul la „Bumba. 
cui".

Au lucrat, au experimentat 
și au ajuns la o soluție inge
nioasă pe care amîndoi au 
trecut apoi să o aplice în 
fabricile lor. Suveica este 
acum prevăzută cu un auto
mat care înlocuiește scoate
rea. introducerea și fixarea 
canetei într-un timp rapid și 
ușor.

Iată deci ce-1 cer țesă
toarele, își încheie scurta-i 
istorioară Maria Klains; să 
monteze automatul la toate 
războaiele".

La fabrica „Bumbacul" 
exemplul comunistului Kovacs 
este urmat de numeroși 
muncitori și tehnicieni. 45 
inovații au fost aplicate a- 
nul acesta în fabrică adu- 
cînd întreprinderii economii 
însemnate.

Deosebit de însemnate sînt 
și cele 21 articole noi exe
cutate în afara sarcinilor de 
plan de către un colectiv de 
tehnicieni care au sporit 
varietatea țesăturilor de 
bumbac șl celofibră și au 
adus fabricii, într-o perioadă 
scurtă, un venit de circa 
600.000 lei.

ÎȘI ALEG
CARTEA 

PREFERATĂ

Viața culturală a minorităților naționale 
din regiunea Galați

Un fapt obișnuit al zilelor noastre: 
într-o comună, — Avrig, regiunea Stalin, 
— s-a deschis o expoziție de cărți pe 
care țăranii muncitori o vizitează cu 
mult interes. Soții Ana și Mihai Coțo
fană, pe care-i Înfățișează fotografia de 
mai sus, cercetează cu luare aminte vo
lumele aflate în expoziție. Ei își aleg 
cărțile pe care le vor citi șl stau în cum
pănă : „Ai nouălea val“ de Ilya Ehren
burg, o carte de știință agrotehnică popu
larizată sau „Bărăgan" de V. Em. Ga
lan. Foto . AGERPRES

GALAȚI (de la corespon
dentul nostru) In regiunea 
Galați, ca și în întreaga țară, 
minoritățile naționale cunosc 
o adevăiată înflorire a cultu
rii lor. In anii puterii popu
lare, în raionul Tulcea au 
luat ființă un număr de 18 
școli de 4 ani cu limba de 
predare ucraineană, printre 
care cele de la Chilia Veche, 
Caraorman, Dunavățu de

Jos, etc: de asemenea în 
limba acestei minorități func
ționează două școli de 7 ani 
la Murighiol și Tulcea.

In bune condițluni funcțio
nează și cele opt școli cu 
limba de predare rusă de 4 
ani și două școli de 7 ani; 
o școală de 4 ani cu limba 
de predare turcă la Măcin și 
una de 7 ani, tot cu limba 
de predare turcă, la Tulcea.

Minoritățile naționale din 
regiunea Galaițl desfășoară o 
bogată activitate culturală. 
Corul ruso-ucnainean al că
minului cultural „Pescarul 
roșu" din Tulcea a fost dis
tins cu premiul III pe țară 
în cadrul concursului echipe
lor artistice de amatori. E- 
chlpa de dansuri ruso-ucrai- 
neană a primit mențiunea pe 
țară la același concurs.

La sfat 
cu alegătorii

Roadele aplicării metodelor agrotehnice înaintate
ORAȘUL STALIN (de Ia 

corespondentul nostru). In 
toamna anului trecut, colec
tiviștii din Mercheașa, raio
nul Rupea au recoltat de pe 
cele 14 ha. însămînțaite cîte 
2.500 kg. porumb lai ha. Teh
nicienii de la raion i-au sfă
tuit să folosească în acest 
an metode înaintate la lu
cratul pămîntului, sprijînin- 
du->i în acest sens. In urma 
îndrumărilor date, din su
prafața planificată pentru a 
fi cultivată cu porumb, co

lectiviștii au însămînțat 6 
ha. în cuiburi așezate în pă
trat. Nu mică le-a fost bucu
ria acum la culesul roa
delor, cînd au constatat că 
recolta la hectar se ridică 
la 4.160 kg.

Recolte îmbelșugate in 
urmai aplicării metodelor a- 
grotehnioe înaintate eu ob- 
țrnut colectiviștii din Mer
cheașa și la alte culturi. 
Astfel, însămînțînd sfecla de 
zahăr pe un ogor care fu
sese dezmiriștit și îngrășat 
cu îngrășăminte chimice, ei

au cules de pe cele 3 1/2 ha. 
cîte 18.000 kg. sfeclă de za- 
hăr la ha. față de 7.700 kg. 
la ha. cît au obținut în anii 
trecuți.

Colectiviștii din echipa 
I condusă de Nicolae Șchio- 
pu și cei din echipa a 
IlI-a condusă de Ion Diți, 
care au fost fruntași atît la 
întreținerea acestor culturi 
cît și lai recoltatul lor se 
bucură acum din plin de 
roadele îmbelșugate obținu
te.

Premieră pe scena Teatrului de
PITEȘTI (de la corespon

dentul nostru). Colectivul 
Teatrului de Stat a prezentat 
zilele acestea o nouă pre
mieră: „Intîlnire cu tinere
țea", comedie în trei acte de 
Alexei Arbuzov.

Pusă în scenă de Ion 
Olteanu de la Teatrul Muni
cipal din București, această 
comedie s-a bucurat de un 
frumos succes.

Publicul a aplaudat înde
lung pe artistul Gheorghe 
Leal-iu care a jucat în rolul

lui Maxim Golubchin, pe 
Dem. Psatta care a Interpre
tat rolul lui A. Ivanovici 
și pe Dem. Niculescu în 
Colea.

In celelalte roluri au jucat 
Maria Maximilian, Lily 
Ciumber și Eugenia Dumi
trescu.

★
In scurt timp, pe scena 

Teatrului de Stat din Pitești 
se va prezenta un spectacol 
Cehov care va cuprinde pie
sele într-un act: „Cerere în

Stat din Pitești
căsătorie", „Ursul" și „Jubi
leul" ale marelui scriitor cla. 
sic rus.

O echipă de artiști ai tea
trului a plecat în turneu pe 
timp de 40 de zile cu „Școa
la femeilor", comedie în 
cinci acte de Moliere.

Primele spectacole vor fi 
date în orașele Cîmpulung, 
Curtea de Argeș, Pucioasa, 
în centrele muncitorești și 
în numeroase comune din 
regiunile Pitești și Ploești.

LOCUINȚE MUNCITOREȘTI

Prin grija partidului și guvernului nostru pentru îmbunătățirea condițiilor de trai ale celor ce muncesc, au fost ridicate 
pretutindeni în țara noastră, în colțurile cele mai îndepărtate, construcții de locuințe, cartiere întregi. Numai în ultimii ani 
s-au construit locuințe muncitorești în suprafață de cca. 1.720.000 m. p. La Iași, de pildă, a fost dat în folosință nu de mult 
un nou bloc de locuințe alături de celelalte cinci destinate muncitorilor ceferiști.

Glișeul înfățișează o vedere generală a acestor șase blocuri muncitorești construite la Iași. Foto: NICU VASILE

Ori de cite ori in fața țăranilor munci- ’ 
tori din Cioroiașu se ivește cite o nouă 
problemă, ei obișnuiesc să se adune și să 
o discute împreună cu deputății lor.

Nu de mult, țăranii muncitori din Cio- 
roiașu s-au sfătuit din nou cu deputății 
lor. începutul l-au făcut cei din circum
scripțiile electorale 1, 2 și 3. Problema > 
era cit se poate de interesantă. Așa se | 
explică de altfel și numărul mare al ce
lor ce luau parte la consfătuire. Citiseră 
ei cu toții, nu-i vorbă, proiectul Directi
velor cu privire la dezvoltarea agricul
turii in următorii 2—3 ani, ce se va dis
cuta la cel de al II-lea Congres al Par
tidului, găsiseră in el lucruri minunate 
pentru ei. Dar ca să-l discute împreună, 
să se sfătuiască asupra celor ce ar putea 
face ei, in satul lor, pentru a da viață 
celor prevăzute în proiectul de Directive, 
acest lucru încă nu-l făcuseră. $i-l făceau 
acum.

\ Cind deputatul Ludovic Braviac începu 
să citească din ziar proiectul Directivelor 
in mîinile multora dintre cei ce partici
pau la consfătuire apărură carnețele mo
totolite de atita purtat prin buzunare, în 
care cu capete tocite de creioane își în
semnau din cind ip cind cite ceva, ca să 
lină minte.

Cind se termină de citit proiectul Di
rectivelor, numeroși participant cerură să • 
ia cuvîntul. .'

— Bună treabă e să folosim cu chib
zuială fiecare petec de pămint, începu a- 
runcindu-și privirea asupra celor cite
va cuvinte scrise în carnețel țăra
nul muncitor Constantin Moise. De aceea 
iată ce propun eu : să plantăm pe mar
ginea drumurilor ce duc spre Băilești, 
Calicea Mare și Siliștea Crucii, pomt ro 
d'-tori. Atunci n-om mai fi nevoiți să 
mergem tocmai în tirg la Băilești ca să 
cumpărăm citeva fructe pentru copii. S' 
încă ceva: ce-ar jl ca chiar in sat să în
locuim salcîmii care și așa nu ne aduc 
nici un folos, cu pomi roditori.

— Bună părere, spuseră intr-un glas 
\ cițiva din față. Deputatul Ludovic Bra

viac, își notă propunerea.
— Trebuie să ne fie milă de fiecare 

bucățică de pămint bună de lucru, lua 
cuvîntul ion Dănilă. Iaca, dacă am Iun 
la un loc toate vetrele din sat împinzite de 
spini și bălării, capetele de ogoare nelu
crate, năpădite de mărăcini șt salcimi, 
s-ar face peste 20 ha. Defriștndu-le și 
desțelenmdu-le am căpăta 20 ha. de pă
mint bun de lucru,

— E adevărat, nu trebuie să lăsăm nici 
o palmă de pămint nelucrată — îi întări 
spusele Florea Mitroi. Să nu uităm insă 
că nu pămintul e totul, ci munca noastră 
lată, la gospodăria agricolă colectivă, la 
întovărășirile din comuna noastră și chiar 
unii dintre noi au obținut anul acesta 
producții de peste 3000 kg. porumb și 
1100 kg. floarea-soarelui la ha. în timp 
ce alții, cu același fel de pămint au ob
ținut cu 5—600 kg. mai puțin la hectar 
sau chiar și mai puțin. De ce ? Pentru că 
cei dinții au lucrat pămintul după toate 
regulile agrotehnice. Și ce, nu putem 
oare face cu toții la fel ? Cred că 
da! Numai atunci vom obține ou toții re- 
cilte mart. Pentru aceea eu propun ca' 
tovarășii tehnicieni agronomi de la raion 
să vină mai des in mijlocul nostru.

Deputatul își notă și această propunere, ' 
holărit să insiste ca ea să fie adusă cit 
mai curlnd la cunoștința raionului.

Propunerile au stirnit discuții vii care 
au scos la iveală rezervele existente, ne- \ 
puse in valoare pină acum.

Deputatul Ludovic Braviac a avut ce 
nota in caiet in ziua aceea. Aceste în
semnări vor constitui un îndreptar în ac
tivitatea lui deacum înainte.

CONST. AZOIȚII 
corespondentul „Romîniei libere"

în regiunea Craiova J



Pag. 2-a Rominia libera Toi 11 noiembrie 1954 — Nr. 3143

Activiști aî sfaturilor populare

GOSPODARUL COMUNEI
ne AftoUeaStâ,

„Bunul gospodar își face iarna căruță și 
'Vara sanie" — spune o veche zicală roma
nească. Omul cu socoteală, care vrea să-i 
înflorească gospodăria, se gândește din timp 
la toate cele trebuincioase. Înțelepciunea 
vorbei bătrînești este bine cunoscută în po
por, căci cel ce o folosește are numai de 
ciștigat. Și rezultate bune dă mai cu seamă 
atunci cinci omul are de gospodărit nu numai 
casa sa, ci un întreg oraș. Că așa este o do
vedește din plin felul în care s-a îngrijit 
de rezolvarea nevoilor pentru iarnă primul 
gospodar al orașului Timișoara.

Tovarășul Radu — cum este cunoscut ti
mișorenilor președintele comitetului execu
tiv al sfatului popular orășenesc — este un 
bun gospodar, întocmai cum cere „zicala 
populară". Dar să lăsăm mai bine faptele să 
vorbească pentru ca să urmărim cum 6-a 
preocupat cel oare se află în fruntea trebu
rilor gospodărești din orașul Timișoara de 
buna rezolvare a două probleme actuale, 
aprovizionarea populației și întreținerea fon

dului de locuințe.

încă din primăvară
Nici nu au apucat bine bobocii să plez

nească învelișul ce-i încătușa, că pe biroul 
președintelui D. Radu au apărut cîteva do
sare noi. Ce cuprindeau în scoarțele lor de 
carton gălbui, se putea afla ușor din simpla 
citire a titlurilor: „Necesarul de consum al 
orașului Timișoara", „Situația rețelei de 
deservire a populației", „Informări de la 
deDUtați, comitete de stradă, etc.“

Studiate atent, cele cuprinse în dosare au 
deschis calea spre cunoașterea problemelor 
ce trebuiau rezolvate din timp pentru ca a- 
provizionarea populației orașului Timișoara 
î.n vederea lunilor de iarnă să nu sufere. 
Atunci au apărut în caietul de notițe al 
președintelui primele însemnări. Cu timpul 
se adăugau altele și altele. Erau propuneri 
ale deputaților, ale cetățenilor, ale comisi
ei oermanente de aprovizionare.

Dosarele însă nu pot spune niciodată cît 
oamenii. Și acest lucru îl știe bine șl pre
ședintele Radu. De aceea, pentru a cuprinde 
cît mai temeinic nevoile populației a luat 
și sub diferite alte forme, legătura cu cetă
țenii.

O întîlnire cu alegătorii și... altele
Era aproape mijlocul verii. Intr-o seară, 

după asfințit cind se mai răspîndea căldura 
zilei, alegătorii din circumscripția electorală 
a cartierului Gelu s-au strîns la sfat cu pre
ședintele comitetului executiv al sfatului 
popular orășenesc. Nu era un lucru nou, căci 
adesea tov. Radu se întîlnește cu alegătorii. 
Oamenii și-au spus ca totdeauna păsurile, 
iar mai pe larg au discutat despre nevoile ce 
le aveau în problema aprovizionării. Așa a 
putut afla președintele o mulțime de pro
bleme, dintre care una ce se cere grabnic 
rezolvată: înființarea unui magazin de des
facere a produselor alimentare.

Exista, cu adevărat, în orașul Timișoara 
o concentrare a rețelei comerciale în cartie
rele centrale. Lucrul acesta îl frămînta în
deosebi pe președinte. S-a sfătuit cu mem
brii comitetului executiv, cu șeful secției co
merciale, cu președintele comisiei perma
nente de aprovizionare. A cerut sprijinul 
deputaților. De la deputății Antal și Grigo- 
rescu a aflat că în cartierele lor mărginașe 
este necesară o unitate textilă, una a Apro- 
zar-ului, un depozit de distribuire a petro
lului.

împreună cu tovarășii de la secția comer
cială, președintele a căutat să rezolve pro
blema înființării a cit mai multe unități co
merciale și în cartierele mărginașe. Și așa 
a început să apară în cele șase cartiere ale 
orașului mereu cite un nou magazin. Cetă
țenii din cartierul Gelu au acum magazin 
alimentar, în cartierul IV s-au mal deschis 
5 magazine diferite, un magazin în cartierul 
V, trei in cartierul ÎI, in total 14 unități 
de deservire.

Mărfuri pe piață
Dacă problema asigurării deservirii popu

lației găsea rezolvarea dorită, nu înseam
nă că celelalte aspecte nu cereau preocupare 
intensă, strădanii de zile în șir

încă din vreme, președintele a antrenat nu
meroase familii în cultivarea cu legume și

zarzavaturi a unor terenuri virane. Și nu mai 
puțin de 5.000 de familii au primit loturi in

dividuale. Au cules oamenii rod bogat în 
toamnă, asigurîndu-și astfel legume și zar
zavaturi pentru iarnă. Prisosul a fost dus 
pe piață, ceea ce a îmbunătățit aproviziona
rea orașului.

La propunerea președintelui, comisiile de 
femei au antrenat gospodinele în acțiunea 
de creștere a păsărilor, iar multe gospo
dării au îngrășat porci. Femeile aiu desfă
șurat o muncă rodnică și în ceea ce pri
vește conservarea legumelor. Mii de kilogra
me de roșii au fost transformate în bulion ; 
s-au conservat fasole verde, ibame, vinete, 
ardei și mai cîte altele. In zilele de iarnă, 
timișoreanul va putea avea la masă o mîn- 
care de legume gustoasă.

Gîndurile oamenilor se vor îndrepta o cli
pă poate spre primul gospodar al orașului, 
care a muncit, a gîndit și s-a sfătuit cu ce
tățenii, i-a învățat multe lucruri bune, lu
cruri de adevărat gospodar.

Cu aceeași atenție

Corespondentul nos- 
tru voluntar tov.' W. 
Auerbach ne scrie că 
deși în raionul Lipova 
se găsesc numeroase pă
duri, din care se trans
portă însemnate canti
tăți de lemne de foc și
în alte raioane sau regiuni ale țării, to
tuși, aprovizionarea cu lemne de foc a 
instituțiilor din raionul Lipova lasă foarte
mult de dorit.

Corespondentul nostru arată că motivul 
acestei proaste aprovizionări constă în 
faptul că instituțiile din raionul Lipova 
urmează a primi lemnele de foc din raio
nul... Gurahont- Cum mijloacele de trans
port sînt insuficiente, practic aprovizio
narea cu combustibil a instituțiilor rămîne 
nerezolvată.

Secția combustibil a comitetului exe
cutiv regional Arad, are datoria de a 
reveni asupra unei măsuri care ignorează 
realitatea.

Maeștrii artei din U. R. S. S. 
ajută colectivele artistice de amatori

Elena Sorokina
amatori.

Pe an ce trece, creș
te în Uniunea Sovieti
că numărul cercurilor 
artistice de 
Sute de mii de oameni ai muncii consacră
timpul liber artei lor preferate. Muncitori, 
funcționari, studenți, ingineri care a« apti
tudini joacă regulat pe scenele ansamblu
rilor de artiști amatori. In sălile arhipline 
și viu luminate ale caselor de cultură și ale 
cluburilor muncitorești ei prezintă specta
cole mult apreciate de tovarășii lor de mun
că. Spectatorii îi răsplătesc cu aplauze fur
tunoase, bucurîndu-se de succesele colegilor 
lor. Deseori, după reprezentație, spectatorii 
stau

profesionale, proprii 
actorilor profesioniști, 
tendința neobosită spre 
perfecționarea și spre 

lărgirea orizontului general. Acest colec- »---------------------- _T.. ppg.
celor din Eu- 

„Vinovați fără vină" 
„Egor Bulîciov și alții" 

.Clinele grădinarului" de 
pe

tiv a înscris în repertoriul său 
rele clasicilor ruși și ai _T..
rope apuseană ca : 
de A. Ostrovski, 
de M. Gorki,
Lope de Vega și totodată spectacolele 
teme sovietice actuale: „Stepa largă" de 1. 
Vinnicova, „De partea cealaltă" de A. Baria- 
nov și ,,60 de ore" de Z. Agranenco. Ult'ma 
din aceste piese a fost mo-ntafă încă

Timișoara crește, se transformă. Noi clă
diri s-au ridicat cu fiecare an. Dar cu multă 
grijă cetățeanul își îngrijește casa ce o lo
cuiește, fie ea veche sau nouă, căci numai 
așa se poate întreține ani îndelungați fle
care apartament.

Acestei probleme, o mare atenție îi a- 
cordă și președintele comitetului executiv 
al sfatului popular orășenesc. Iarna este 
pentru- fiecare clădire o perioadă de încer
care, prim care trece cu bine numai clădirea 
care a fost îngrijită la vreme potrivită.

Așa după cum a cerut președintele, între
prinderea de locuințe și localuri a orașului 
a întocmit cu multe luni în urmă un plan 
de reparații a imobilelor. Cei care cunosc 
bine tainele clădirilor au cercetat pe rînd 
fiecare metru pătrat de locuit, așa ca pla
nul să fie oglinda realității. La această trea
bă nu au lipsit nici deputății, care la în
demnul președintelui Radu au stat de vorbă 
cu alegătorii pentru a afla ce nevoi au lo
cuințele lor. Astfel, planul a fost întregit, 
completat. Iosif Nagy, directorul I.L.L.T., a 
venit apoi la sfatul popular, căci de la plan 
la fapte mai era drum lung.

Președintele I-a ascultat cu răbdare, în- 
trerupîndu-1 rar pentru vreo lămurire, notîn- 
du-și cîte unele. Era clar că cele mai multe 
reparații trebuiau făcute la instalațiile sa
nitare, mulți metri de țeava nu se mai puteau 
folosi în lunile de ger.

Dar de unde țeavă ? Că nu este de găsit, 
că nu se pot procura atiția metri ? Cam 
așa duceau într-una discuția cei de la 
I.L.L.T. Pe tov. Radu vorba goală nu-1 con
vinge însă.

— Să antrenăm masele, pe cetățeni. La 
asta v-ați gîndit cumva ?

Cind a pus întrebarea, președintele găsise 
de fapt și răspunsul.

Deputății, delegatele de femei au fost an
trenați apoi și în această acțiune: s-a co
lectat conductă de fier vechi.

Sute și sute de kilograme, care împreună 
cu materialul, nou adus au permis efectua
rea reparațiilor. S-au făcut colective de spri
jin ale I.L.L.T. Rezultatele au fost din cele 
mai bune. Oamenii au venit cu propuneri de 
a folosi cărămidă demolată, de înlocuire a 
unor materiale, au adus Inițiativa prețioasă 
a omului muncitor, cu spirit gospodăresc.

...La ultima consfătuire săptămînală a ce
lor de la I.L.L.T. cu președintele, s-a cons
tatat că plănui reparațiilor pentru iarnă a 
imobilelor a fost realizat. Comunistul D. 
Radu era sigur de reușită de la început. To
tuși, acum a zîmbit mulțumit; însă unii au 
lăsat o clipă capul în piept.

Cîte probleme nu se cer rezolvate înte-un 
oraș. Gospodărirea trebuie pregătită din 
timp mai ales cind, asemenea președintelui 
D. Rad-u, nutrești planuri mari de înfrumu
seța, e.

Alte probleme încep a fi trecute în caiet, 
alte dosare consultate, noi discuții închegate 
cu deputății și alegătorii, cu cei mulți.

Sînt probleme ..actuale" ale viitorului, dar 
„bunul gospodar își face iama căruță și 
vara sanie".

H SAICIJ

La cooperativa din 
comuna Onești, raio
nul Tg. Ocna, ges
tionara Elena Stan- 
ciu vinde mărfurile 
cu suprapreț. De 
pildă, la reșourile e- 
lectrice a fixat pre

țul de 90 lei în loc de 86,86 lei, lanter
nele le vinde cu 22 lei în loc de 15,25 lei, 
pentru coase cere 28 lei în loc de 18 și 
a.m.d.

Ca să nu trezească bănuieli și ca să fie 
„în regulă". Elena Stanciu a adoptat o 
metodă foarte simplă de vînzare. Elibe
rează marfa fără bon, pe care după ple
carea cumpărătorului îl confecționează la 
prețuri legale.

Este cazul ca procuratura și uniunea 
raională a cooperativelor să ia măsurile 
necesare pentru a pune capăt acestor 
hoții săvîrșite de gestionara Elena Stan
ciu.

k
încă de mult s-a

plănuit la noi cons
truirea unui local de 
școală — ne scrie ță
ranul muncilor Du
mitru Florea din sa
tul Grădinile, comuna 
Studina, raionul Ca
racal.

In acest scop, s-au adus încă din
toamna trecută cărămizile necesare, care
au fost depozitate pe un teren în mijlocul 
satului. Acțiunea sfatului popular comu
nal însă, s-a oprit aici. Restul materia
lelor de construcție nu s-au mai adus, iar 
lucrările n-au început. La cîtva timp după 
aceasta, peste cărămizile lăsate în voia 
soartei a trecut zăpada care a făcut ca 
multe din ele să nu mai poată fi folosite. 
Primăvara ploioasă din acest an, a mai
distrus o parte din ele.

Despre proiectul de construcție a școlii, 
sfatul popular comunal nu mai vorbește. 
In schimb, vorbesc țăranii muncitori 
despre neglijența și lipsa de interes a 
sfatului popular comunal.
Pe urmele materialelor publicate 

la această rubrică
Cu cîtva timp în urmă, tov. Gh. Lupu, ci

titor al ziarului nostru, ne informa că'locui
torii din satele Sărulești șl Sulimanu sate 
ce aparțin de comuna Pîrlita din raionul 
Hrănești, intimplnă greutăți în ceea ce pri
vește expedierea corespondenței. El arăta că 
principala greutate constă In lipsa de cutii 
poștale. Din această cauză, locuitorii din 
Sărulești trebuiau să se deplaseze pină la 
oficiul poștal din comuna Pîrlita, cind aveau 
de trimis vreo scrisoare, iar i.ni din Suli
manu erau nevotți să meargă pină la gara 
din Sărulești. in ambele cazuri, scria cores
pondentul in încheiere, cetățenii parcurg 
2 km.

După apariția sezisării tovarășului Gh. 
Lupu, Oficiul P.TT.R., raionul Brănești, a 
instalat, cutiile necesare, inlăturîndu-se astfel 
lipsurile semnalate.

---------- DIN VIATA NOUA A PATRIEI ----------

IN D I. L T A
(urmare din nr. 3.142 din 10 noiembrie 1954)

In locul pe unde pluteam acum, babalcile 
nu mai aveau nici o putere din cauza algelor 
A venit rindul ghionderului care, mtauit cu 
pricepere de tînărul pescar, a purtat lotca 
mai departe prin întortochierile înguste ale 
bălții. Am ajuns la primele vlntire care-și do
vedeau existența numai prin vtrful policllor 
(niște prăjini de lemn) care le țineau nemiș
cate cu gurile deschise spre nămol. Carpov 
uită aproape cu totul de mine, Înfipse ghion
derul in baltă și opri lotca pe direcția cu
rentului.

— la spune — I se adresă vintirUlui — ai 
făcut vreo ispravă ? Vezi, vezi... că eu mi-am 
luat angajament acolo in ședință să dau încă 
o jumătate de plan. Nu te-o pune dracul 
să-mi faci vțreun bucluc, că-ți arăt eu ție...

Terminlndu-și mustrarea, trase încet policul 
și odată cu el vintirul O droaie de caracude, 
bibani și somotei se svîrcoleau înăuntru, 
căscind zadarnic gurile după apă.

— Ei, mai merge, se îmbllnzi oarecum pes. 
carul, deslegînd vintirul și deșertînd peștele 
în copastia lotcii. Să mergem acum să le 
scuturăm pe celelalte

Următorul vintir îi pregătise o surpriză 
de loc plăcută. Avea un singur uește: o știu- 
că mare grozav de agitată

— îmi lăcuși bucata, cumătră, mormăi 
Carpov cu năduf, scuturind vintirul. Te gră
biși să intri prima, fir-ai tu să fii. Te-ai in
stalat aici ca proasta ca să-mi sperii peștii. 
Nu știai că dacă vii tu nu mai au ceilalți 
curaj să se apropie ? Că te știe de frică orice 
peștișor, cotoroanță ce ești...

Firește, știuca nu se gindise. Parcă ei îi 
convenea situația ? Văzînd-o cum se sbate, 
tînărul o lăsă în pace șl își continuă munca. 
Scutură pe rînd vintirele, înjurînd de mama 
focului isprăvile bibanilor și ale știucilor care 
n-aveau altceva mal bun de făcut decît să 
rupă ochiurile de la plasă, vrînd chipurile 
să-și facă loc și să-și ia tălpășița. Stricăciu
nile nu erau însă fără leac. Cu un fir de ață, 
tînărul Împletea în numai cîteva clipe alte 
ochiuri, cu atîta măiestrie, incit unealta de
venea iar ca nouă.

— Acum să le așezăm din nou — spuse 
Carpov, cu un ton care arăta că asta era 
de altfel treaba cea mai’ grea.

Se uită un timp deasupra apei, încercă a- 
dîncimea cu ghionderul și începu plantarea 
policilor intr-o direcție nouă : se schimbase 
curentul. Lemnul se înfigea in nămol, vinti
rul se ducea tncet in jos, iar aripa lungă, 
inegrită cu catran, a taiianului, venea domol 
după el. Deasupra nu se mai vedeau decit 
crețurile apei. Dar pescarul știa dacă plasele 
nu s-au încurcat cumva, dacă nu sînt destul 
de întinse, sau dacă, în loc să cadă drept pe 
fundul bălții, au vreo înclinație care ar putea 
să dăuneze pescuitului. Și acolo unde era 
ceva nelalocul lui, stăruia mai mult. Muta 
lotca, controla apa cu ghionderul, smulgea 
policul din nămol In tot acest timp se folo
sea cu ușurință și de miini ca să așeze vinti
rul sau să-i repare ochiurile și de picioare 
ca să țină lotca fixă, în echilibru, lîngă 
ghionder.

— Gata 1 anunță el însfîrșit. Acuma tre
buie să alegem peștele. Așa... Știuca o luăm 
noi fără s-o mai măsurăm. La fel și bibanul. 
Ăștia sînt rânitori. Dar tu, ce cauți aici, mă 
prostule ? se supără el pe un oui de crap care 
se tot zbatea pe fundul lotcii. Ce-ai căutat în 
vintir dacă ești așa de mic? Na, fugi în apă 
și trimite-1 aici pe tată-tău. Tu să vii cind 
te-i face mal mare. Auzi?

Ciortănașul se mai răsuci puțin la supra
fața apei, parcă neconvins că se afla din nou 
în elementul lui. Cind se mai desmetici și-și 
iădu, se vede, seama că e din nou in liber
tate, plezni apa cu coada, aruneînd un mă
nunchi de stropi și-o zbughi spre fund, ca 
să-l trimită pe tată-său, după cum îi dă'duse 
pescarul poruncă.

Și tot așa, cu ocări și bodogăneli, peștii 
mici au fost aruncați ta apă ca să-și încheie 
perioada de creștere Alegerea s-a repetat 
dealtfel, după scuturatul fiecărui grup de vin- 
tire. Cind șl-a terminat el lucrul, se ridicase 
soarele la amiază. Lotca se afundase de gre
utate Numai o margine de cîteva degete 
ieșea afară din apă.

— N’e-ntoarcem la cherhana ?
— Mai stăm puțin, pentru că Leon Malîhin 

mai are de scuturat.
— D« unde știi ? Doar nu se vede de aici.
— Știu eu, pentru că lucrează mal încet 

ca mine, răspunse cu o neascunsă mîndrie.
— Așa... Va să zică, deși la nume ești al 

doilea, in brigadă ești fruntaș.

— Păi de, un utemist trebuie să fie frun
taș.

— Desigur. Dar mă-ntreb: de ce ți se 
spune Carpov Vasiliev al doilea ?

— Pentru că primul este tata, II cheamă 
tot Carpov Vasiliev. La pescari ăsta e un 
obicei mai vechi.

Și schimbă vorba :
— Vrei să măninci struguri?
— De unde ?
— Te duc eu la o vie aici în deltă. Pînă 

termină nenea Malihin ne și-ntoarcem.
Zis și făcut. Ne abăturăm spre stuf, pe unde 

era apa mică și încet-încet, ajunserăm 
cu lotca la un grind. Carpov coborî sprinten, 
tăie un maldăr de papură și acoperi peștele 
ca să nu-l vatăme soarele.

— O luăm pe-aici, îmi arătă, și porni să 
deschidă pîrtie prin ierburile înalte, cu arome 
tari, amărui și sălcii. Ceva mai încolo înce
pea un șes întins pe care hălăduiau cirezi 
intregi de vite și puzderie de păsări.

— Cît vezi cu ochii e Stipocul, sau cum se 
spune pe romînește, grădinița. Are mii de 
hectare de pămînt gras, tocmai bun pentru 
semănături. Mii de hectare, Înțelegi cum vine 
asta ? Și ia gîndește-te că pe toată întinderea 
asta, care e un singur grind, sînt deocamdată 
doar vreo douăzeci de familii de oameni.

— Și lucrează ei singuri tot pămîntul ?
— Da de unde Ia fiecare cîte o bucățică 

unde i se pare că e mai bun și o muncește 
cum se pricepe. Restul rămine țelină. Dar 
lasă că o să punem noi la punct și treaba 
asta

— Care noi ?
— Noi. adică regimul nostru.
Trecurăm prlntr-un lan de porumb anoi 

peste o miriște, și însfîrșit peste o fîșie culti
vată cu zarzavaturi.

— Știi cum Încearcă oamenii de la noi pă- 
mlntul ca să vadă dacă-i bun de rod ? Cu 
flori. Da, se duc, aleg locul, îl sapă și sea
mănă fel de fel de flori : cîrclumărese, ochiul 
boului, dalii, crăițe. Și dacă se fac mari șl 
au miros frumos înseamnă că nămîntul e bun. 
De aceea numim noi florile „ingineri". Ehe, 
multe spune numirea asta. Ea arată că oame-i 
nil noștri au sete de știință șl că știu s-o 
cinstească.

Ne apropiem de via pe care o bănuiam 
de departe după prepeleacul Înalt șl după 
tocăliia care se rotea alene după vînt. Un

de vorbă cu interpreții exprimîndu-și

Echipa de dansuri de la uzina de construcție a vagoanelor „Kriucov** din regiunea 
Poltava, executînd un dans popular romînesc

părerile asupra pieselor, asupra jocului sau 
a regiei.

Colectivele de artiști amatori din Lenin
grad numără în prezent aproape 60.000 oa
meni. Ei prezintă operele clasicilor ruși și 
universali, ale compozitorilor și dramatur
gilor contemporani, atît ale celor sovietici 
cît și ale celor de peste hotare. Practica arată 
că spectacolele artiștilor amatori sînt pre
zentate la un nivel artistic destul de ridicat. 
La concursul final al echipelor de' artiști 
amatori, care a avut loc în primăvara aces
tui an la Leningrad, au fost prezentate 23 
spectacol^ de teatru, 2 de operă. 2 de balet, 
o comedie muzicală și 7 concerte.

Succesul colectivelor de artiști amatori 
depinde în mare parte și de conducătorii an
samblurilor.

In numeroase cazuri, conducătorii echipe
lor artistice de amatori, sînt artiști profe
sioniști, care împărtășesc din experiența lor 
artiștilor amatori. Artistul poporului al 
U.R.S.S N. Cercasov, artiștii poporului din 
R.S.F.S.R. cum sînt E. Kariakina, A. Ha- 
lileeva, V. Polițeimaco, artiștii emeriți G. 
Tovstonogov, G. Doniah, artiștii emeriți ai 
R.S.F.S.R. V. Mercuriev, T. Sucova, E. Le
bedev și mulți alții conduc ei însăși repeti
țiile, participă activ la munca juriului, dau 
consultații, etc.

Așa de pildă, ansamblu] de operă al pa
latului de cultură „S.M. Kirov" este con
dus de G Doniah, dirijor la Teatrul mic de 
operă. In prezent în repertoriul acestui co
lectiv de artiști amatori sînt înscrise ope
rele „Pe Donul liniștit" de I. Dzerjinski, 
, Faust" de Gounod, baletul „Prizonierul din 
Uaucaz" de Asafiev.

Colectivul teatrului de operă și balet din 
Kirov acordă un mare ajutor ansamblului 
de artiști amatori ai uzinei Kirov. In tim
pul iernii artiștii teatrului vin adeseori la 
casa de cultură a uzinei.

Rezultate strălucite a dat colaborarea 
dintre T Sucova, artistă la teatrul de come
die din Leningrad și colectivul de dramă 
al casei de cultură din Vîborg. Acest co
lectiv este unul din cele mai bune nu nu
mai dîn oraș, dar și din țară (el a pri
mit de cîteva ori premiul I la concursurile 
unionale ale echipelor de artiști amatori).

Fiind un regizor talentat și cu experiență 
și un bun pedagog, Tatiana Sucova a reușit 
să educe la membrii cercului înalte calități

înainte de montarea ei la teatrele de stat din 
Leningrad.

Majoritatea artiștilor amatori ai casei de 
cultură din Vîborg — în total colectivul 
numără aproape 100 oameni — fac parte 
din colectiv de 9 ani, de la data înființării 
sale. Aici s-eu adunat oameni de diferite 
profesiuni, uniți prin dragostea lor pentru 
-teatru. Laboranta A. Volianscaia, strun
garul instructor al metodelor de tăiere rapi
dă V. Bagreev, desenatorul G. Poliacov au 
devenit în decursul acestor ani nu numai 
artiști de frunte ai cercului, dar și artiști 
profesioniști. In rîndtil lor găsim și pe tov. 
N. Kudriavțev, șef de atelier la una din 
uzinele din Leningrad care interpretează în 
mod strălucit rolul lui Egor Bulîciov. Aici o 
găsim și pe A. Gutorova care lucrează în 
bi/oul de proiectare al uzinei și care a reușit 
să îmbine cu succes studiile de la universitatea 
din Moscova, secția fără frecvență, pe care 
a terminat-o în acest an, cu activitatea ei 
în cadrul cercului de artiști amatori.

La finala concursului orășenesc al echi
pelor de artiști amatori pe anul 1954, pre
miul I a fost cîștigat de colectivul univer
sității. „Jdianov" din Leningrad, care a pre
zentat piesa „Un om obișnuit" de L. Le
onov. Comedia „Revizorul" de Gogol care a 
fost montată de același colectiv, a fost dis
tinsă cu un premiu la concursul unional al 
artiștilor amatori. Colectivul datorește succe
sele sale conducerii ''pricepute a tov. E. 
Karpova, care a fost în trecut o bună ar
tistă dramatică. Și oamenii tineri talentațî 
de la teatrele din Leningrad conduc echipele 
de artiști amatori.

Sub conducerea pedagogului Marina Gas- 
selblat a fost creat in casa de cultură „Pri
mul cincinal" un colectiv talentat. In zilele 
aniversării a 300 ani de la reunirea Ucrainei 
cu Rusia, acest colectiv a prezentat comedia 
muzicală „Trembita" de I. Miliutin.

Compozitorii profesioniști acordă un mare 
ajutor compozitorilor amatori. Compo
zitorul G. Admoni conduce seminarul care 
a fost înființat special pentru compozitorii 
amatori pe lîngă secția Uniunii Compozito
rilor sovietici din Leningrad.

Ajutînd artiștilor amatori să-și perfecțio
neze măiestria lor. oamenii de artă din Le
ningrad îndeplinesc o sarcină mare și de 
onoare.

cîine mare lătra răgușit, fără să-și ridice 
nasul din culcuș. Carpov dădu un chiot și 
cîinele tăcu. Se vede că-1 cunoștea bine...

In schimb, sus, în prepeleac, se ivi un cap 
sbîrlit de fetișcană, cu o expresie de loc ospi
talieră.

— Ce vrei ? îl întrebă cu asprime pe tînă
rul pescar.

— Vrem să vedem via. Soră-ta nu-i aici ?
- Ttt-
— Păcat. Un strugure ne dai ?
— Luați-vă singuri. Numai să nu-i stricați 

pe cei necO'pți.
Pornirăm printre rînduri, minunîndu-ne de 

belșugul strugurilor mari, cu boabe negre, 
zemoase, care atîrnau pe coardele fiecărui 
butuc.

— Via asta, povesti Canpov, e a unuia A- 
lexei Muzîcichin, nărintele fetii ăștia, și vechi 
cunoscut al tatii. A plantat-o acum trei ani, 
numai de gura bătrîmului meu. I-a zis: — în
cearcă măi, Alioșa, măcar așa la noroc și să 
mă-njuri pe mine dacă na-i să fii mulțumit. 
Numai că, după cules, la primul rod să mă 
chemi să facem un chef.

Omul l-a ascultat și a pus vie. Și acuma 
uită-te ce mai struguri are. Nici n-ai zice că 
e în primul an de rod.

— De-aia-ți dă voie să mănînci struguri ?
- Da.
— Are copii mulți Muzîicichin ?
— Mai are încă o fată, ceva mai mare.
— Frumoasă ?
— N-are pereche.
— Cu asta mică mi se pare că nu prea 

te-mpaci.
— Dă-o-n colo de ursuză, pufni băiatul cu 

neplăcere. Asta nu-1 bună decit de pîriciuni.
Și roși.
La următoarea mea Întrebare : cui și de 

ce l-a pîrît, Carpov n-a răspuns. Poate n-a 
auzit-o... Sau numai s-a făcut că n-aude!

Ii mulțumim fetei pentru struguri Și făcu
răm calea întoarsă.

— Aici, reluă el firul, pot crește de 
toate. Și grîu, șl porumb, și viță de vie, și 
livezi. Ba chiar lămîii și portocalii se simt 
pe grinduri ca la ei acasă. Nu-ți mai spun de 
pășunile pentru vite. Sînt întinderi mari de 
iarbă pe care pot crește de-o sută de ori mai 
multe vite ca azi. Numai știi ce trebuie? Iți 
spun eu : ta unele locuri mai trebuie făcute 
niște diguri ca să apere grindurile de revăr
sări primăvara. Și dacă locurile o să fie fe
rite de înnecuri, atunci nu rămîne decît să 
băgăm tractoarele să are și-n lung și-n lat. 
Toate astea, o să fie, tovarășe, peste cîtva 
timp. In patru-cinci ani n-o să mai recunoști 
Delta...

...In ajun, seara tîrziu, la „Mila 23“ sosise
ră ziarele în care era publicat proiectul de Di
rective al celui de al II-lea Congres al parti

dului cu privire la dezvoltarea agriculturii în 
următorii 2—3 ani. In document se află în
scrise și prevederi de seamă în legătură cu 
Delta, al căror ecou îl regăseam aproape în
tocmai în vorbele lui Carpov. De aceea, l-am 
întrebat:

— Al citit ziarele de ieri?
— Nu, n-am avut timp, se scuză el. Am 

venit tîrziu de pe baltă. O să le citesc as
tăzi.

— Păi uite, i-am zis — ce spui tu acuma 
a spus și partidul într-un mare document. 
Cum îți explici ?

A surîs din nou pescarul.
— Nu-i nimic de mirare. Partidul doar nu 

plănuiește altceva decît ce credem și vrem 
noi. Și tocmai pentru că se potrivesc păre
rile noastre cu ale partidului, putem face 
atîtea lucruri mari.

Pe ghiolul Muzîcichinilor ne-am întîlnit cu 
Leon Malihin, care abia terminase de scu
turat vintirele. Lotcile s-au rînduit una după 
alta și au început să taie apa către cherhana. 
Carpov începu să cînte cu o voce frumoasă, 
un cîntec vechi inspirat din lupta pescarilor 
pentru o viață omenească. Cîntecul lui a- 
mintea despre truda grea de altă dată a a- 
cestor oameni harnici, despre cîinoșenia ex
ploatatorilor, stăpîni ai cherhanalelor și ai 
uneltelor de pescuit, despre furtunile aspre 
care curmau multe vieți de pescari și lăsau 
copiii pe drumuri.

— M-ai întrebat mai înainte despre nume, 
spuse gîn-ditor Carpov Vasiliev II, după ce 
termină cîntecul. Am să-ți răspund acum de 
ce am primit numele tatei. Mă numesc tot 
Carpov Vasiliev pentru că pe vremea cînd 
pescarii erau slugi la polopainici, viața nu le 
era niciodată sigură. Mulți se duceau la 
pescuit cu lotci putrede, care nu țineau piept 
ia furtună, și nu se mai întorceau. Ii dnghi- 
țeau bălțile și marea. Și dacă pescarul nu 
mai venea, îi rămînea măcar numele în casă. 
Ii striga femeia pe copil și se amăgea sin
gură, în sărăcie și nenorocire. Așa știu eu că 
s-a născut obiceiul cu numele...

Tăcu. De departe venea un svon de cîn
tec, altul decît oel cîntat de Carpov. O altă 
voce, plină, bărbătească, prelua cuvintele șl 
melodia, apro-piindu-le tot mai mult de noi. 
începu și Carpov să etate, apoi și Leon 
Malihin, iar de undeva, din dreapta, alte voci 
înălțară spre văzduh aceeași melodie. Și ca 
un răspuns, din sat, de la „Mila 23“ se auzi 
glas vesel de pescărițe. Pe întinderea uriașă, 
acest cor al pescarilor care se apropiau în
cet de cherhana, cu lotcile pline, apărea a- 
cum ca una din cele mai mărețe frumuseți 
ale Deltei.

AL. N. TRESTIENI

Notă

Plata abonamentului 
la radio

Era pînă în acest an un bun sistem în ce 
privește plata abonamentelor la radio. Fac
torii poștali treceau pe la domiciliul abo- 
naților, prezentau chitanța reprezentînd 
costul abonament ului trimestrial și primeau 
contravaloarea respectivă. Totul decurgea în 
bune condițiuni.

Iată thsă că s-an găsit și oameni dornici 
să facă cu orice preț „inovații" și au schim
bat sistemul și nu cu unul la fel de simplu, 
ci cu unul foarte complicat și birocratic. 
Acești „inovatori" din Ministerul Poștelor șl 
Telecomunicațiilor s-au gîndit că nu e bine 
să stea omul acasă și să-i încaseze abona
mentul la radio poștașul (care oricum vine 
in fiecare zi în sectorul său), ci să vină 
toți abonațti la oficiile poștale. Și încă nu 
cîțiva abonați, ci mii de abonați, la unele 
oficii în turul a șase mii, la altele peste a- 
ceasta cifră. Fiindcă tot vine omul la oficiu, 
atunci trebuie făcut ceva ca să și aștepte 
cîteva ore la coadă. Pentru asta acești „ino
vatori" au dispus să se facă niște registre 
complicate, în care numai căutarea numelui 
abonatului durează zece minute. Fără să 
mai vorbim că aceste registre au multe gre
șeli, din care cauză cetățenii sînt purtați pe 
drumuri de la un oficiu la altul, sau trimiși 
acasă să aducă și alte acte (deși nu scrie 
nicăieri că acestea trebuie să fie asupra a- 
bonatului la plata abonamentului, ci numai 
chitanța de pe trimestrul anterior).

După multe ore pierdute, după două-trel 
drumuri făcute la oficiile poștale, cetățenii 
reușesc în fine să-și achite abonamentele la 
radio. Aceasta numai cînd iau măsuri din 
timp pentru plata abonamentului. Dacă se 
duc să plătească în ultimele zile ale primei 
luni din trimestrul respectiv, pe lingă fap
tul că cozile Sînt mai mart, dar fiind trimiși 
ori la alt oficiu, ori acasă după acte, riscă 
să intre în a doua lună a trimestrului res
pectiv șl atunci fără vina lor, plătesc abona
mentul cu majorare.

Este totuși cazul ca o asemenea stare de 
lucruri să fie curmată. Ar fi bine ca Ministe
rul Poștelor și Telecomunicațiilor să ia 
măsuri pentru revenirea la sistemul practicat 
pînă anul acesta (plata la domiciliu), sis
tem care s-a dovedit cu mult mai bun decit, 
cel practicat actualmente.

-----•------

Turneul Filarmonicii de Stat 
din Sibiu

Cu prilejul turneului pe care îl întreprindă 
ta țară, Filarmonica de Stat din Sibiu, di
rijată de Henry Selbing, a prezentat zilele 
trecute, im sala Ateneului R.P.R., două con
certe simfonice.

Programul primului concert a cuprins Rap
sodia romînă de Ciprian Porumbescu-Bo- 
bescu, Concert pentru pian și orchestră în 
la major de Liszt și Simfonia V-a de Ceai- 
kcvski. Solistă a concertului a fost pianista 
Magda Nicolau.

Marți seara, în cel de al doilea concert 
prezentat în Capitală Filarmonica de Stat 
din Sibiu a interpretat un program de mu
zică vieneză. Programul a cuprins lucrări de 
Haydn, Mozart, Schubert, Strauss, Lanner și 
Ziehrer. Solistă a concertului a fost Elvira 
Loebe.

Concertele artiștilor sibieini au fost primite 
cu multă căldură de publicul bucureștean.

(Agerpres)

CuJegătorii de folclor
Satele patriei noastre sînt vizitate de e- 

chipe de culegători de folclor, pentru desco
perirea de lucrări originale, vechi dansuri 
populare, cîntece și basme.

Zilele acestea, două echipe ale institutului 
de Folclor vor pleca pe teren. Una din e- 
chipe. formată din cinci specialiști va pleca 
pentru trei săpțămîni în regiunea Hunedoara. 
Echipa va viz!ta șapte sale din raioanele 
Hunedoara și Ilia. O alia echipă, formată 
din nouă specialiști, va pleca în regiunea Pi
tești și anume, în satele Jugur și Botem din 
raionul Muscel. Ambele echipe vor avea a- 
parate necesare pentru imprmări.

De curînd, specialiști de la filiala din 
Cluj a Institutului de Folclor au cules un 
bogat material din satele de prin părțile 
Ciucului, începînd de la Lacul SI. Ana pină 
spre munții Vrancea. In afară de cîntece, 
dansuri și literatură populară, ei au cules 
un bogat material de muzică instrumentală 
populară.

-----•-----

Expoziția gospodinelor
In cartierul Someșeni dm orașul Cluj, cu 

sprijinul comisiei de femei de pe lîngă sfa
tul popular orășenesc, 41 de gospodine au 
organizat o expoziție în care au expus con
serve de legume, zarzavaturi, compoturi etc. 
De asemenea, au mai fost expuse legume 
recoltate de pe loturile individuale, precum 
și semințe selecționate.

Expoziția, vizitată de sute de gospodine, 
a permis un prețios schimb de experiență 
între gospodine.

I. STOICA 
corespondent voluntar,

Colțuri metodice
Pentru a sprijini și a populariza act’vi- 

tatea artistică de amatori din țara noastră, 
Gasa Centrală a Creației Populare a luat 
inițiativa înființării colțur'lor metodice pe 
lîngă casele de cultură raionale, cămine cul
turale și in principalele cluburi muncito
rești.

Colțurile metodice vor desfășura o activi
tate de documentare privind diferite genuri 
ale mișcării airt'stiCe de amatori, iar prin 
standuri, vitr’ne, expoziții, vor populariza 
cele mai bune rezultate obținute.

In trimestrul în curs sînt proiectate să fie 
înființate un colț metodic model pe lîngă 
Casa Centrală a Creației Populare și un al
tul pe lingă Casa de Cultură ai Sindicatelor 
din Capitală.

Școală nouă
BACAU (de la corespondentul nostru). —« 

Peste 400 de cetățeni din comuna Helegiu, 
raionul Tg. Ocna, au participat de curînd 
la inaugurarea noului local de școală cons
truit prin autoimpunere. Darea de seamă a 
comitetului de cetățeni, care s-a ocupat de 
construcția acestei școli, a scos în evidență 
contribuția a . numeroși țărani muncitor.i la 
ridicarea școlii din satul lor. Printre ei, Ia 
loc de frunte, sînt Gh. Petrea, deputatul C. 
Magdalina, Niculița Petre, Vasile Popescu, 
Gh. David, N. Gh. Gavrilă, Ion Busuioc și
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ai bune metodePentru folosirea celor
de îndrumare agrotehnică

a
Pe lotul demonstrativ 

al comunei

★

O metodă care dă 
rezultate rodnice

Dimineața se arată frumoasă. Dinspre Căpuș și Agîrbiclu adie 
lin vîntuleț de toamnă, prielnic ogoarelor. Pămîntul, grăpat cu pri
cepere, primește pe întinsurile negre sămînța rodnică.

Aproape de șosea, pe lotul Căpîlnel, e zarvă. E aceeași zarvă 
Pare de fapt a mai fost întîlnită în acest an în partea Căpîlnel, 
fiindcă aici se află lotul demonstrativ al circumscripției agricole 
Gilău.

Sub Îndrumarea tînărului inginer agronom Alexandru Gyuîai, șe- «1 circumscripției agricole Gilău, deputății Vasile Sfîrlea și Iuliu 
Bma, țăranii muncitori Gheorghe Topan, Ion Topan, luliana 
agyi și alții, dădeau zor cu însămînțarea griului de toamnă pe 

două din parcelele lotului demonstrativ al comunei, însumînd fie
care cîte 12,50 ari. Așa cum hotărîseră, pe una din parcele grîul 
trebuia însămînțat în rînduri încrucișate, iar pe cealaltă în mod 
Obișnuit, cum au apucat cei din Gilău „din bătrîni".

Oamenii erau numai ochi, dornici să învețe cît mai multe din 
demonstrația practică. Știind aceasta, după ce a făcut proba 
semănăturii, „echipa demonstrativă" a inginerului Gyulai își dădu 
mai mult interes, căută să lucreze ,,ca la carte".

Ținînd caii de dîrlogi, Gheorghe Topan pornește încă odată îna
inte, în cruciș, deschizînd drumul mașinii de semănat. In urmă, ai
doma unui căpitan de vas, deputatul Sfîrlea dirijează mersul drept 
al semănătorii, iar utemistul Iuliu Cosma grijește ca sămînța să 
curgă într-una prin tuburi, ca însămînțarea să fie fără greș.

★
totul demonstrativ al comunei Gilău a fost înființat în primăvara 

acestui an, alături de alte șase loturi asemănătoare din cuprinsul 
raionului Cluj, pentru a demonstra practic țăranilor muncitori din 
emana Gilău și din comunele apropiate —Căpuș, Săvădisla, Mă
guri, Dîngău superioritatea aplicării metodelor agrotehnice înain
tate.

Suprafața de un hectar a lotului a fost împărțită în două: o parte 
fee lucrează după cele mal înaintate reguli agrotehnice, iar cealaltă 
după obiceiul locului. însămînțarea parcelelor s-a făcut în felul ur- 
țnător: o parcelă a fost însămînțată cu orz în rînduri încrucișate, 
iar o altă parcelă alăturată a fost însămînțată în mod obișnuit; tot 
astfel, s-au însămînțat și celelalte parcele cu porumb, cartofi șl 
borceag. _ . .

Inginerul agronom Gyulai n-a muncit singur. EI a atras în ju
rul său deputați și țărani muncitori fruntași, a isbutit să-i apropie, 
să le trezească entuziasmul pentru înfăptuirea unui lucru de preț: 
experimentarea practică pe lot a regulilor agrotehnice pentru a do
vedi concret superioritatea însămînțării ogoarelor „după carte", 
după metode agrotehnice înaintate.

In felul acesta, lotul demonstrativ al comunei a putut fi lucrat cu 
temei din primăvară pînă în toamnă. însămînțat cu marcatorul în 
cuiburi așezate în patrat, porumbul a fost apoi îngrijit îndeaproape, 
prășit de patru ori. Recolta obținută a întrecut cu aproape 1.000 
de kilograme recolta dobîndită pe parcela însămînțată în mod o- 
bișnuit. Producția Ia orzul de primăvară, semănat în rînduri în
crucișate a fost cu peste 300 kilograme mai mare decît cea obținută 
de pe parcela alăturată, însămînțată cu mașina în rînduri și cu 
peste 800 de kilograme față de recolta medie obișnuită, realizată 
de țăranii muncitori cu gospodării individuale.

, ★
Acăsă ești, Maiere? întrebă drumețul.
Acasă, cum nu ! răspunse acesta. Doar v-am așteptat, așa după 

ieum ne-am înțeles aseară.
Cel care bătuse, cu noaptea în cap, la poarta țăranului muncitor 

Petre Maier, era inginerul agronom Alexandru Gyulai. Cu o seară 
înainte, inginerul ținuse la sfat o consfătuire cu mai mulți fruntași 
ai recoltelor bogate, în problema extinderii, încă în această toamnă, 
a aplicării regulilor agrotehnice înaintate.

Ințelegind tîlcul cuvintelor agronomului Gyulai, țăranul muncitor 
Petre Maier s-a hotărît cel dintîi să însămjnțeze în rînduri încruci
șate 0,58 hectare cu grîu. La plecarea dela consfătuire Maier s-a o- 
prit cu sfială în dreptul inginerului Gyulai și i-a spus:

— Știți, tovarășe agronom, eu am fost mereu la lotul dumnea
voastră și am văzut cum se lucra. Tare m-aș simți bine dacă ați 
veni și dumneavoastră mîine dimineață ca să-mi ajutați cu vorba Și 
cu „agrotehnica", cum să-mî însămînțez mai bine ogorul meu...

Acestea s-au petrecut seara, după consfătuirea de la sfat. Acum, 
în pragul zilei, pe drumul care duce spre locul Hidișeei, se îndreap
tă doi oameni, inginerul agronom și țăranul muncitor fruntaș, în
frățiți în aceleași gînduri, în aceeași dorință: să lucreze ogorul după 
agrominim, ca să smulgă pămîntului recolte cît mai bogate.

MIRCEA SCRIPCA 
corespondentul „Romîniei libere" în regiunea Cluj

Nu de mult am citit cîteva materiale apărute în ziarul „Romî- 
nia liberă" pe tema celor mai bune metode de îndrumare agro
tehnică a țărănimii muncitoare în lupta pentru o producție agri
colă sporită. In mod deosebit, în aceste articole s-a pus accentul 
pe folosirea unei metode de îndrumare de care m-am convins și 
eu, din experiența căpătată pînă acum, că este bună.

Metoda demonstrațiilor practice despre care maî multi ingineri 
agronomi și-au spus părerea în ziar este după mine cel mai 
bun mijloc de îndrumare concretă a țărănimii muncitoare. Prin 
această metodă activitatea noastră în rîndurile țărănimii munci
toare se va bucura de rezultate tot mai frumoase.

Și în raionul Iași s-a folosit în unele campanii agricole metoda 
de îndrumare a țărănimii cu ajutorul demonstrațiilor practice, iar 
rezultatele au fost dintre cele mai bune. De pildă, în primăvara 
acestui an, se pusese problema însămîntării cerealelor păioase în 
rînduri dese. Am organizat atunci o consfătuire pe raion unde au 
luat parte colectiviști, întovărășiți, muncitori fruntași din gospo
dăriile agricole de stat și din S.M.T., tehnicieni agronomi din 
raion și de la școala agricolă Miroslava, etc. După ce am arătat 
teoretic importanța acestei noi metode, am trecut la partea de
monstrativă, arătînd felul cum se aranjează semănătoarea obiș
nuită pentru întrebuințarea ei la însămînțatul în rînduri dese.

Această metodă a fost folosită cu succes de către gospodăriile 
colective din raion. Astfel, gospodăria colectivă din comuna Vhi- 
nești, însămînțînd păioasele de primăvară în rînduri dese a obți
nut un spor de recoltă de 300—400 l<g. la hectar față de semănatul 
obișnuit.

Tot în primăvară, pentru popularizarea metodei însămîntării 
porumbului și a celorlalte prășitoare în cuiburi așezate in pătrat 
am organizat cu inginerii și tehnicienii secției agricole raionale 
și cu ajutorul sfaturilor populare comunale numeroase consfă
tuiri în diferite comune.

Consfătuirile însoțite de demonstrații practice Pe ogoare au ju
rat un rol însemnat în aplicarea pe scară tot mai largă a acestei 
metode în raionul nostru.

Aplicarea acestei metode a dus la obținerea unor sporuri în
semnate în producție. Astfel, colectiviștii din comuna Chișcăreni, 
îndrumați de inginerul agronom Longhinescu de la S.M.T. Vlă- 
deni au obținut de pe suprafața cultivată cu porumb în cuiburi 
așezate în pătrat producția de 2200 kg. la hectar față de 1400— 
1700 kg. la hectar obținute de pe tarlaua cu porumb însămînțată 
în rînduri obișnuite.

Dar nu peste tot metoda îhsămînțării în cuiburi așezate în pă
trat a dat rezultatele așteptate. Aceasta fie din cauză că această 
metodă a fost aplicată în mod șablon, neținîndu-se seama de con
dițiile specifice, fie din cauză că noi nu am continuat cu hotă- 
rîre munca de îndrumare asupra acestei metode. Nu am arătat 
în suficientă măsură cum se execută prășitul porumbului în acest 
caz și celelalte lucrări de întreținere pînă la recoltare. In unele 
gospodării Colective și întovărășiri agricole, de pildă, nu s-a exe
cutat prășitul în ambele direcții cu prășitoarea, lucru ce ar fi 
fost mai rațional șl ar fi dus la o economisire considerabilă a 
brațelor de muncă într-o perioadă cînd acestea sînt foarte cău
tate. Iată deci că o metodă nouă introdusă trebuie susținută pînă 
la capăt ca să ne dea bune rezultate.

In acea perioadă noi am mai greșit și prin faptul că tehni
cienii agronomi fiind preocupați cu îndrumarea gospodăriilor co
lective și a întovărășirilor agricole din raion au neglijat masele 
largi de țărani muncitori cu gospodării individuale, dîndu-le un 
foarte slab ajutor tehnic în munca lor.

Din experiența de pînă acum pot trage concluzia că îndru
marea țărănimii muncitoare cu ajutorul demonstrațiilor practice 
trebuie făcută ținînd seama de condițiile specifice fiecărei co
mune și gospodării și că ea trebuie continuată cu perseverență la 
tot ciclul de lucrări agricole

In actuala campanie agricolă inginerii și tehnicienii secției „agri
cole raionale au insistat mult asupra executării însămînțării ce
realelor de toamnă în rînduri dese și încrucișate, metode care s-au 
dovedit a fi superioare însămînțatului obișnuit.

Sintem hotărîți ca la iarnă să folosim demonstrațiile practice 
în laboratoare sau pe teren și Ia cursurile agrozootehnice. In fe
lul acesta țăranii muncitori vor putea învăța mai temeinic, cum 
să aplice agrotehnica. De asemenea, considerăm ca o sarcină a 
noastră să extindem metoda demonstrațiilor practice în anul vii
tor, pentru ca regulile agrotehnice și metodele înaintate să aibă 
o aplicare tot mal largă pe teren.

Ing. agr. VICTOR BOGOȘ
șeful secfiei agricole a sfatului popular raional Iași

★ ★ - ' .... .—

sfera 
bunuri

mereu

Industria' , noastră 
metalurgică, 'dispunînd 
de o tehnică tot mai 
modernă, este chemată 
ca pe lingă producția 
de utilaje mari de 
înaltă tehnicitate, să 

•abrice în cantități 'din 
e în ce mai mari diferite sortimente de bu

nuri de larg consum.
In lumina acestei sarcini și ca urmare 

a programului de măsuri economice elabo
rat de partid și guvern, Ministerul Indus
triei Metalurgice și Construcțiilor de Ma
șini a trecut la organizarea în numeroase 
întreprinderi a secțiilor producătoare de 
bunuri metalice de larg consum. Ca urmare 
a acestui fapt, peste 90 la sută din între
prinderile metalurgice au astăzi în 
preocupărilor lor producerea de 
destinate populației.

Cu toate acestea, față de cerințele 
crescînde ale oamenilor muncii, producția 
de bunuri metalice de larg consum este încă 
nesatisfăcătoare. La uzinele „Republica" din 
Capitală și la Uzina de reparat utilaj din 
Ploești, 'de pildă, s-au creat secții minuscule 
dotate cu cîteva scule vechi și în care lu
crează doar cîțiva oameni. La alte u- 
zine cum ar fi de pildă „Vasile Roaită", 
„Mao Țze-dun" din București sau „Gbeorghi 
Dimitrov" din Arad, bunurile de larg consum 
produse reprezintă o cantitate foarte mică 

de producția normală a acestor între- 
țBnderi.

Pentru unii conducători de uzine, dar mai 
ales pentru unii ingineri, bunurile metalice 
de uz general nu sînt „obiecte" de studiat. 
Ei au învățat în școli și facultăți calculele 
complexe ale agregatelor moderne între
buințate în industrie și cred că numai cons
truirea unui furnal modern, a, upui .doc plu
titor, a unei macara portal sau unui pod ru
lant este demnă de munca unui inginer. A te 
ocupa de un închizător, de un lacăt, de un 
cremon, este însă „treaba" maiștrilor.

’ Așa gîndește de exemplu tov. ing. Popa, 
responsabilul secției de bunuri de larg con
sum de la uzinele „Steagul Roșu" din Ora
șul Stalin. Acesta nici nu se gîndește să 
creeze o tehnologie pentru această secție. 
Lacătele produse de această secție, în mod 
rudimentar, sînt de proastă calitate și 
scumpe. O producție industrială de cî
teva zeci de mii de bucăți pe lună ar avea 
o rentabilitate, care să justifice investiții co
respunzătoare. Pentru aceasta însă un ingi
ner trebuie să-și dea toată contribuția, pu- 
nîndu-și toată priceperea și cunoștințele în 
slujba realizării acestei importante sarcini. 

Nu este suficient însă să fabrici bunuri 
de uz general. Este necesar să Ie prezinți 
frumos și atrăgător. Mașinile de gătit pro
duse de uzinele „Steagul Roșu" din Orașul 
Stalin, au tocmai acest defect. Ele sînt bune 
dar prezentate în așa fel, încît cumpărăto

★*

Să dăm populației bunuri metalice de larg consum
bune, frumoase și ieftine

rul nu este atras să le cumpere. Conducerea 
Uzinei Mecanice din Poiana-Cîmpina, de. 
pildă, s-a preocupat să producă triciclete de 
copii nu numai bune, dar și frumoase. Ta- 
cîmurile de alpaca ale fabricii de cuțite 
din Ocna-Sibiului, sînt și bune _ și fru
moase. Cumpărătorul vaselor emailate de 
la magazinul „Tehnometal" din București, 
nu caută numai cratițe fără defecte, ci pre
feră vasele acestui magazin, tocmai pentru 
că au o culoare atrăgătoare.

In alegerea sortimentelor conducerile în
treprinderilor nu s-au orientat întotdeauna 
după specificul uzinelor. Altfel nu s-ar fi 
putut ajunge la situația ca uzinele 
,,23 August" să fabrice creioane meca
nice, o uzină de o tehnicitate ridicată ca 
„Matyas Rakosi" să se ocupe de fabrica
rea aparatelor de ras, sau o uzină ca „21 
Decembrie" București, care produce instru
mente de măsurat de mare precizie, să fa* 
brice bonfaere l Uzinele cu mare tehnici
tate, care au un utilaj perfecționat trebuie să 
aleagă pentru producția lor normală obiecte 
mai complexe, care nu se pot executa în orice 
atelier meșteșugăresc. Tocmai în aceasta 
constă forța uzinelor mari metalurgice. Ele 
dispun de capacitate tehnică și de posibili
tate de a crea dispozitive, matrițe și scule 
necesare unei1 producții raționale după o 
tehnologie bine studiată.

Important este ca la producerea bunurilor 
de larg consum, întreprinderile metalurgice 
să utilizeze și deșeurile. In acest sens pot 
fi date ca exemplu uzinele „Ernst Thăl- 
mann" din Orașul Stalin, care au realizat 
utilizînd deșeurile, o serie întreagă de bu
nuri de uz general, bune, practice și frumoa
se.

Dintr-o rondea 
tigaie, un colț 
format într-un 
șii de oțel au 
bucătărie sau 
fixat asupra obiectului de executat, condu
cerea uzinelor a studiat tehnologia cores
punzătoare pentru a obține o producție bună 
și ieftină, s-au executat scule și s-a pornit 
fabricația.

Este însă 
Ministerului 
trucțiilor de 
cratice, care nu au înțeles elanul muncito
rilor și tehnicienilor de la Orașul Stalin și 
motivînd sistemul complicat de aprobare a 
prețurilor, au avut nevoie de mult mai mult

de fier s-a făcut o 
de aluminium s-a trans- 

pahar de excursie, niște fă- 
fost bune pentru cuțite de 
de masă, etc. După ce s-a

regretabil faptul că în organele 
Industriei Metalurgice și Cons- 
Mașini, mai sînt elemente biro-

Romînia libera

timp pentru fixarea preturilor, decît 
citorii pentru producerea mărfurilor, 
lipsă de preturi, aceste mărfuri au

după 
i se 

din a- 
găsește 
coliere,

uzinele

și în

mun- 
Din 

intrai 
în magazia uzinei, unde au stat săptămîni 
întregi blocînd fondurile uzinei și lipsind 
p'ața de mărfuri căutate.

Un alt exemplu bun de utilizare rațională 
a deșeurilor recuperabile îl constituie uzina 
F.A.T.-Codlea. Preocuparea permanentă _ a 
conducerii acestei întreprinderi este de a găsi 
întrebuințare pentru fiecare rondea sau 
fășie de tablă care rămîne din procesul de 
producție. In procesul normal de producție, 
muncitorii acestei întreprinderi au grijă de 
a colecta deșeurile, așa ca ele să nu fie a- 
mestecate, ci să fie imediat sortate 
formă, grosime și calitate. După aceea 
studiază ce anume se poate executa 
ceste deșeuri și întotdeauna se 
ceva : mînere de fierăstraie, cîrligi, 
blacheuri de bocanci, etc..

Dacă' s-ar proceda așa în toate 
din țară, s-ar putea mări considerabil pro
ducția de bunuri de uz general. Cu puțină 
bunăvoință, se va găsi întotdeauna 
orice uzină întrebuințare rațională pentru 
deșeurile care rămîn în mod regulat din fa
bricația curentă.

Incepînd cu o producție din deșeuri nu 
este greu de a trece apoi la o fabricație 
sporită de bunuri metalice de larg consum 
din materie primă. Nici un tehnician și nici 
un muncitor nu trebuie să uite, că 
ția de bunuri de larg consum din 
este o producție ocazională. Aceasta 
gă că trebuie să satisfacă nevoile 
de bunuri de larg consum, pregătește teh
nologia, sculele și deprinderea pentru a trece 
la o fabricație normală din material cores- 
punzător. Nu trebuie uitat însă 
nea că 
bricație 
lansată 
produse 
metode 
multe, frumoase și ieftine.

Tocmai partea economică 
întotdeauna respectată.
produc întîi obiectele și după aceea își 
seama că produsele lor sînt nevanda- 
pentru că pe piață există obiecte simi- 
confecționate de alte unități economice, 

produc- 
deșeuri 
pe lîn- 
urgente

de aseme- 
este o fa- 
nu trebuie 
care dau

orice fabricație de masă 
de mare tehnicitate ; ea 
după 
de proastă calitate,
moderne care dau

metode învechite,
Trebuie aplicate 
produse bune,

a problemei nu 
Unele întreprin-este

deri 
dau 
bile,
lare
mult mai ieftine.

înainte de a porni la o fabricație de bu
nuri metalice de larg consum, trebuie făcut

Spectacolele Ansamblului de stat 
de dansuri populare

al R. S. S. Moldovenești la Cluj
Miercuri a sosit la Cluj Ansamblul de stat 

de dansuri populare al R.S.S. Moldovenești. 
In gară, oaspeții au fost întîmpinati de un 
numeros public.

In sala Teatrului Național din localitate, 
Ansamblul de stat de dansuri populare al 
R.S.S. Moldovenești a prezentat două spec
tacole la care au luat parte aproape 3.000 de 
persoane.

Artiștii sovietici au fost îndelung aplau
dați de public. (Agerpres)—•—

Jurnal de actualități sovietice
La Casa Prieteniei Romîno-Sovietice va 

avea loc joi după amiază un jurnal de ac
tualități sovietice.

Tov. Lt. Col. C. Antip, redactor șef adjunct 
al ziarului „Apărarea Patriei", va vorbi des
pre „Lupta popoarelor în frunte cu U.R.S.S. 
împotriva remilitarizării Germaniei occiden
tale".

Pictorul Jules Perahim, artist emerit al 
R.P.R., laureat al Premiului de. Stat, va vorbi 
despre „Ilustrațiile la operele traduse din li
teratura sovietică".

După prezentarea de către poetul Virgil 
Teodorescu a cărții „Satiră și umor" de Ser- 
ghei Mihalkov, Gion lonescu, actor al Stu
dioului Actorului de Film ,,C. Nottara", șl
H. Nicolaide, actor al teatrului Tineretului,
vor citi pagini din volumul apărut de cu- 
rînd. (Agerpres)

-----•------

Festival în comuna Lehliu
In seara zilei de 7 Noiembrie, cu prilejul 

sărbătoririi celei de a 37-a aniversări a 
Marii Revoluții Socialiste din Octombrie, un 
colectiv de actori ai Teatrului Național „I. 
L. Caragiale", împreună cu o formație a 
Orchestrei de muzică populară .,Barbu Lău- 
taru" a Filarmonicii de Stat, au dat un festi
val la căminul cultural din comuna Lehliu, 
regiunea București.

In fața a ■ 500 de spectatori, actorii au 
prezentat piesele „Referentul principal" de
I. Horațiu și H. Nicolaide regizată de N. 
Kirilov și ,,Ursul" de A. P. Cehov în regia 
lui C. Gheorghiță, iair actrița Raluca Zam- 
firescu a recitat versuri de George Coșbuc.

Programul festivalului a fost 
un concert de muzică populară, 
Emil Gavriș.

încheiat cu 
solist fiind

chilîano-ro-
Informații

Membrii delegației Centrului 
mîn, în frunte cu Osvaldo Valencia Zapata, 
general în rezervă, vicepreședinte al Cen
trului, care ne vizitează țara în urma invi
tației Institutului Romîn pentru Relațiile 
Culturale cu Străinătatea, au făcut zilele tre
cute o serie de vizite în Capitală Oaspeții 
au vizitat Combinatul poligrafic Casa Scîn- 
teii „I. V. Stalin", Palatul Pionierilor și au 
vizionat filmul romînesc „Răsare soarele".

Institutul Politehnic București aduce la 
cunoștința camdidaților înscriși conform de
cretului lege 388 din 1949. că proiectele de 
diplomă trebuie să fie predate între 1—6 
decembrie a.c., urmînd ca examenul să fie 
susținut între 8—28 decembrie a.c. In afară 
datelor fixate nu se vor primi proiecte de 
diplomă și nici nu se va da examen oral.

Candidații sînt obligați să ia personal cu
noștință de programul de examen.

★
In zilele de 8 și 9 noiembrie a avut loc 

la Ministerul Invățămîntului o consfătuire 
organizată în scopul analizării activității ca
binetelor metodice ale școlilor din sistemul 
rezervelor de muncă.

Consfătuirea a constituit un prilej de 
schimb de experiență între cabinetele meto
dice, cadre didactice și maiștrii instructori 
și de învățăminte pentru activitatea pe care 
cabinetele metodice o vor desfășura de aici 
înainte pe tărîmul pregătirii și educării ele
vilor școlilor profesionale și S.F.U., viitoare 
cadre de muncitori calificați, necesare uzine
lor și fabricilor din țara noastră.

un studiu tehnico- 
economic premergător 
oricît de sumar ar fi. 
După aceea se face un 
prototip pentru verifi
carea acestui studiu, 
iar la urmă, cînd 
toate calculele au ieșit 

bine, atunci se pornește la fabricația în 
serie.

Din păcate nu toate fabricile procedează 
așa. Există -încă conducători de întreprin
deri care merg pe linia celei mai ușoare 
rezistențe, scoțînd din programul de pro
ducție tot ce este „mai greu" sau ce dă „bă
taie de cap" Așa a procedat de pildă tov. 
director Gh. Babarț de la uzinele „Vasile 
Roaită", care a scos din planul său de pro 
ducție bunuri de uz general ca : terezii, caz
male, semănători manuale, jucării, etc., pen
tru că dădeau bătaie de cap.

Unele Direcții Generale din minister nu 
au organizat un control efectiv al producției 
de bunuri de larg consum în întreprinderile 
tutelate. Ele au lăsat multe uzine „să se 
descurce" după cum pot, anarhic, după ne
voile locale. Direcția Generală de Bunuri 
Metalice de Larg Consum a lăsat timp în
delungat uzinele „Fierarul" din Arad, „Ber- 
nath Andrei" din Oradea și „Metalica" din 
București, să producă mărfuri proaste. încă 
și azi se mai văd la mobile și obiecte casnice 
de lemn, fixate broaște, chei, balamale, etc., 
de calitate inferioară. Este drept că în ul
timul timp fabricația acestor articole s-a 
.îmbunătățit mult. Producția uzinelor „Ion 
Fonaghi" din Orașul Stalin, 'de pildă, nici 
nu seamănă cu cea a anului trecut. Dar încă 
nu peste tot se' vede un asemenea progres. 
Paturile de copii, de pildă, produse de uzi
nele „Metaloductil" din Orașul Stalin, sau 
sobele uzinelor „Flacăra" din Ploești, co
respund cantitativ cifrelor de plan fixate, 
dar nu corespund cerințelor pe care le au 
cumpărătorii.

Atît timp cît în producția de bunuri meta
lice de larg Consum nu se va respecta disci
plina tehnologică, ele vor fi de o calitate in
ferioară și scumpe, nu se va putea scade 
prețul de cost, nu vor îndestula piața.

In toate uzinele metalurgice există mari 
posibilități de a dezvolta producția de bu
nuri destinate populației. Este numai o pro
blemă de organizare a producției, de dotare 
a acestor secții cu utilajul și sculele nece
sare, a aprovizionării cu material și materie 
primă (din deșeuri sau din material nou), 
pentru a mări producția și sortimentele și 
a aduce pe piață din ce în ce mai multe pro
duse, de cît mat bună calitate și prezentate 
într-o formă cît mai atrăgătoare pe placul 
oamenilor muncii.

Ing. MILLO I. MILLO
din Ministerul Industriei Metalurgice 

și Construcțiilor de Mașini

In Comifeful Politic al O. N. U.

Discutarea problemei cu privire la crearea 
unui organ internațional pentru folosirea energiei atomice 

în scopuri pașnice
NEW YORK 10 (Agerpres). - TASS 

transmite : In ședința din dimineața zilei de 
8 noiembrie a Comitetului Politic al O.N.U. 
a continuat discutarea problemei cu privire 
la crearea unui organ internațional pentru 
folosirea energiei atomice în scopuri pașnice. 
La începutul ședinței, reprezentantul S.U.A.. 
Lodge, a prezentat în numele delegațiilor a 
șapte țări — Australia, Belgia, Canada, An
glia, S.U.A., Franța și Uniunea Sud-Africană 
— un proiect de rezoluție în care se recoman
dă organului internațional pentru energia 
atomică, atunci cînd el va fi constituit, „să 
cadă de acord asupra formei cuvenite a unei 
înțelegeri cu Organizația Națiunilor Unite, 
similară acordurilor cu instituțiile speciali
zate".

Proiectul de rezoluție prevede de asemenea 
convocarea cel tîrziu în luna august 1955 a 
unei conferințe tehnice internaționale sub 
ausniciile O.N.U. pentru studierea mijloacelor 
de folosire a energiei atomice în scopuri paș
nice.

Luînd apoi cuvîntul. reprezentantul Fran
ței, Jules Moch, a snrijinit propunerile ame
ricane care stau la baza proiectului de rezo
luție sus-menționat. El a recunoscut că cola
borarea în problemele folosirii energiei ato
mice în scopuri pașnice poate fi obținută în 
deplină măsură numai atunci cînd va fi înlă
turată primejdia unui război termo-nuclear. 
El a adăugat însă că trebuie stabilită și dez
voltată o asemenea colaborare fără să se aș- 
tente momentul cînd această primejdie va fi 
înlăturată.

Reprezentanții Belgiei și Olandei au spri
jinit și ei proiectul de rezoluție prezentat.

A luat apoi cuvîntul reprezentantul 
U.R.S.S., A I. Vîșinski In discursurile dele- 
gațllor S U.A. AnMiei Franței și ai altor 
țări, a spus Vîșinski, a fost atinsă o vastă 
sferă de chestiuni legate de problema aflată 
în discuție și toate aceste declarații necesită 
o studiere atentă și concretă. Totodată, pro
blemele atinse de delegații sus-menționați și 
îndeosebi de delegatul american, nu dau o 
imagine suficient de clară a planurilor ela
borate de organizare a colaborării interna
ționale și a unui organ internațional pentru 
folosirea energiei atomice în scopuri pașnice 
și, după părerea delegației sovietice, ele tre
buie să fie clarificate. Necesitatea acestei cla
rificări este reclamată de asemenea de faptul 
că Uniunea Sovietică, după ctim se știe, nu a 
participat la elaborarea planului expus aici 
mai ales de reprezentantul S.U.A., dl. Lodge, 
precum și de reprezentanții Angliei. Canadei 
și Franței, care sînt totodată coautorii pro
iectului de rezoluție prezentat acum spre e- 
xa mina re Comitetului Politic.

Vîșinski a subliniat că sus-menționatul 
plan conține modificări însemnate în compa
rație cu planul de măsuri care a fost comu
nicat anterior și cu problemele largi care au 
fost prezentate în decembrie 1953 în discursul 
rostit de președintele Statelor Unite, Eisen
hower, în fața Adunării Generale. Reprezen
tantul Uniunii Sovietice a cerut reprezentan
tului S.U.A. să lămurească, de pildă, ctim.se 
explică faptul că propunerea actuală a State
lor Unite ale Americii cu privire la organi
zarea unei colaborări internaționale pentru 

• folosirea energiei atomice în scopuri pașnice 
restrînge volumul și forma unei asemenea 
colaborări în comparație cu propunerile an
terioare, îndeosebi în ceea ce privește ajuto
rul tehnico-economic pentru țările slab dez
voltate. Acest fapt reiese în mod absolut evi
dent prin compararea acelor măsuri concrete 
largi care erau prevăzute în planul inițial 
expuș la 8 decembrie anu! trecut și a măsu
rilor expuse în memorandumul din 19 martie 
a.c. cu sarcinile menționate de Lodge în 
discursul său din 5 noiembrie în Comitetul 
Politic.

După părerea noastră, a declarat A I. Vî
șinski, această problemă necesită o atenție 
serioasă îndeosebi în legătură cu faptul că 
în propunerile S.U.A. expuse la 8 decembrie 
anul trecut se sublinia în mod deosebit că 
alimentarea din abundență cu energie elec
trică a tuturor regiunilor din lume, oare duc 
lipsă de energie electrică, este scopul princi
pal al măsurilor care sînt în curs de elabo
rare pentru folosirea energiei atomice în sco
puri pașnice. Este'de dorit, a spus în conti
nuare reprezentantul U.R.S.S., să știm de a- 
șemenea cum se explică faptul că propunerea 
actuală slăbește responsabilitatea agenției in
ternaționale pentru energia atomică față de 
Adunarea Generală și Consiliul de Securitate,

*
NEW YORK 10 (Agerpres). — TASS 

transmite : La începutul ședinței din după 
amiaza zilei de 8 noiembrie a Comitetului 
Politic, reprezentantul S.U.A., Lodge, a în
cercat să clarifice acele puncte asupra că 
rora a atras atenția A. 1. Vîșinski în șe
dința de dimineață a Comitetului. Căutînd 
să explice de ce actuala propunere prevede 
o legătură mai puțin strînsă a proiectatului 
organism internațional pentru folosirea paș
nică a energiei atomice cu Adunarea Gene
rală și Consiliul de Securitate decît preve
dea acest lucru propunerea americană ini
țială, Lodge a dat de înțeles că acest lucru 
se face pentru ca „dreptul de veto" să nu 
poată influența asupra lucrărilor organismu-

Eșecul puterilor coloniale în Comitetul de Tutelă 
al O. N. U.

-NEW YORK 10 (Agerpres). - TASS 
transmite: Comitetul de Tutelă a terminat 
discutarea problemei cu privire la furnizarea 
de informații asupra teritoriilor lipsite de 
autoguvernare.

Comitetul a adoptat o rezoluție privind 
organizarea învățămîntului public în terito
riile lipsite de autoguvernare. In rezoluțiese 
remarcă că obținerea autoguvernării de că
tre aceste teritorii este întirzlată, printre 
altele, de organizarea nesatisfăcătoare a In- 
vățămîntului public și se recomandă auto
rităților administrative să îmbunătățească 
sistemul de învățămînt al populației băști
nașe din aceste teritorii. O altă rezoluție a- 
doptată de comitet se referă la lucrările Co
mitetului de informații despre teritoriile lip
site de autoguvernare. In afară de aceste 
două rezoluții, Comitetul de Tutelă a adop
tat. în ciuda împotrivirii reprezentanților 
puterilor coloniale, o rezoluție prezentată de 
delegațiile Pakistanului, Arabiel Saudite, Si
riei și Tailandei, în care se propune Comite
tului de informații despre teritoriile lipsite de 
autoguvernare să examineze la sesiunea sa 
din 1955 necesitatea oa în viitoarele sate

împușcarea lui
TEHERAN 10 (Agerpres). — După cum 

transmite agenția France Presse, fostul mi
nistru al Afacerilor Externe în guvernul 

Mosaddîk, Hussein Fatemi, condamnat la 
moarte de către tribunalul militar, a fost 
executat prin împușcare în zorii zilei de
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dat fiind că în prezent acest organ sau acea
stă agenție, după cum reiese din declarația 
lui Lodge și parțial și din proiectul de re
zoluție prezentat astăzi Comitetului Politic 
este prevăzut sub forma unei instituții spe
cializate de genul U.N.E.S.C.O.

Vîșinski a reamintit că în memorandumul 
din 19 martie aceste propuneri au fost puse 
altfel, întrucît în acest memorandum se men
ționa în mod direct că acest organ va fi obli
gat să prezinte rapoarte Adunării Generate 
și Consiliului de Securitate.

Analizînd acea parte a discursului lui Lod
ge în care delegatul american a definit sar
cinile care stau în fața viitoarei agenții in
ternaționale, Vîșinski a spus că ar fi impor
tant să se știe ce anume se are în vedere cîmd 
se afirmă că a'cest organ va efectua chiar 
de la început numai o parte din lucrările sale, 
acele lucrări care, după cum s-a exprimat 
Lodge, „sînt potrivite pentru el". Ar fi im
portant șă se știe care anume parte din a- 
ceste lucrări este rezervată organului inter
național chiar de la început și ce trebuie să 
se înțeleagă sub termenul de lucrări care 
sînt cele mai „potrivite pentru el".

Delegația Uniunii Sovietice, a spus în con
tinuare Vîșinski, ar dori de asemenea să știe 
dacă acest plan prevede oarecari măsuri pen
tru realizarea unei sarcini atît de importante 
ca acea care fusese anunțată în declarația 
din 8 decembrie anul trecut — sarcina redu
cerii forței destructive potențiale i rezerve
lor mondiale de energie atomică, șl în caz 
afirmativ, sub ce anume formă ? Ce se con
turează însă în realitate, acum cînd discu
tăm rezolvarea problemei creării unui aseme. 
nea organ ?

In declarația sa, Vîșinski a subliniat de 
asemenea netemeinicia încercărilor delegatului 
S.U.A., Lodge, și ale altor delegați de a pre
zenta poziția Uniunii Sovietice față de pro
blema colaborării internaționale pentru folo
sirea energiei atomice în scopuri pașnice 
drept „negativă în esență", drept un refuz 
de a duce tratative cu privire la această pro
blemă. Acest fel de a privi poziția Uniunii 
Sovietice, a spus Vîșinski, este lipsit de orice 
temei.

In legătură cu aceasta, Vîșinski a amintit 
delegațilo.r schimbul de corespondență în
tre guvernele U.R.S.S. și S.U.A. in problema 
aflată în discuție. Astfel, răspunzînd la nota 
din 11 ianuarie a.c. a Departamentului de 
stat, guvernul sovietic a declarat la 19 ia
nuarie că el este de acord să treacă la exa
minarea propunerii făcută de președintele 
Eisenhower la 8 decembrie 1953 și că este 
de acord să înceapă tratative cu privire la 
această propunere. Vîșinski a subliniat că 
guvernul sovietic nu a condiționat ducerea 
tratativelor propuse de S.U.A. de acceptarea 
în prealabil de către S.U.A. a propunerilor 
sovietice privind interzicerea armei atomic» 
sau renunțarea la folosirea acestei arme.

In răspunsul dat guvernului Statelor Uni
te, guvernul sovietic a arătat, doar că ar ti 
indicat ca în cursul tratativelor să se exami
neze problema încheierii unui acord în care 
să se prevadă ca statele participante la acest 
acord să-și asume obligația necondiționată 
de a nu folosi armele atomică, cu hidrogen 
și celelalte tipuri de arme de exterminare in 
masă. Guvernul sovietic, a subliniat Vîșinski, 
și-a exprimat părerea că ar fi necesar ca in 
cursul tratativelor să fie examinată aceasta 
problemă, ceea ce a fost folosit de unii dele
gați drept „dovadă a refuzului" guvernului 
sovietic de a duce tratative. Vîșinski a amin
tit totodată că această dorință a fost expri
mată de guvernul sovietic în legătură cu 
nota memorială a guvernului S.U.A. din 11 
ianuarie, în care se arată direct că „S.U.A. 
sînt gata să examineze orice propunere pe 
care Uniunea Sovietică va găsi de cuviință 
s-o facă în ceea ce privește arma atomică, 
cu hidrogen și celelalte arme de exterminare 
în masă".

Cred, a spus Vîșinski, că cele spuse sfnt 
absolut suficiente pentru a dovedi netemeini
cia afirmației că Uniunea Sovietică ar fi res
pins tratativele sau ar avea o atitudine nega
tivă față de tratative cu privire la colabo
rarea internațională în scopul tolosirii paș
nice a energiei atomice.

Reprezentantul Uniunii Sovietice și-a re
zervat dreptul de a lua ulterior cuvîntul asu
pra fondului problemei puse în discuție, pre
cum și asupra proiectului de rezoluție prezen. 
tat de acest grup de țări.

★
lui respectiv. Dînd lămuriri supra unul alt 
punct. Lodge a demonstrat Încă odată lipsa 
de dorință a delegației S.U.A. de a lega 
intr-un mod oarecare problema privind crea
rea organismului internațional pentru folo
sirea pașnică a energiei atomice de proble
ma ca energia atomică să nu fie folosită în 
scopuri destructive, chestiune care, după 
cum a declarat el, s-ar referi numai la pro
blema dezarmărilor.

La discuții au luat apoi cuvîntul repre
zentanții Braziliei, Turciei, Liberiei și Gre
ciei care au sprijinit în linii generale ne
cesitatea încheierii unul acord privitor ia 
crearea unui organism Internațional pentru 
folosirea energiei atomice In scopuri paș
nice.

rapoarte să se acorde atenție studierii Infor
mațiilor sau recomandărilor privind diferi
tele regiuni sau grupări din teritoriul res
pectiv. Împotriva acestei rezoluții au votat 
delegațiile S.U.A., Angliei, Australiei. Olan
dei, Canadei, Noii Zeelande și Uniunii Sud- 
Africane.

Delegațiile puterilor coloniale s-au opus 
cu și mai multă înverșunare adoptări! pro
iectului de rezoluție prezentat de delegațiile 
Birmarilei, Egiptului. Libanului și Filipinelot 
cu privire la furnizarea benevolă de infor
mații despre dezvoltarea politică a terito
riilor lipsite de autoguvernare.

Cu o majoritate covîrșitoare de voturi. 
Comitetul a adoptat acest proiect de rezo
luție. împotriva rezoluției au votat delega
țiile S.U.A., Angliei, Franței, Belgiei. Olan
dei, Australiei, Noii Zeelande, Canadei șl 
Uniunii Sud-Africane. Delegațiile U.R.S.S. 
Poloniei, Cehoslovaciei, R.S.S. Ucrainene și 
R S.S. Bieloruse au votat împreună cu ma
joritatea din Comitet pentru adoptarea tutu
ror celor patru proiecte de rezoluție.

Comitetul de Tutelă a reluat examinarea 
problemei Africii de sud-vest.

Hussein Fatemi
miercuri. Paterni a fost unul dintre fruntașii 
politici care au sprijinit naționalizarea pe
trolului iranian, naționalizare anulată de 
actualul guvern al generalului Zahedl, venit 
la putere cu sprijinul S.U.A. și Angliei.

ctim.se
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Aviația americană a violat din nou 
spațiul aerian al R. P. Chineze

■' PEKIN 10 (Agerpres). — CHINA NOUA 
jțransmite: La 7 și 8 noiembrie, 50 de a- 
l,y’oane militare americane, împărțite în șase 
grupuri, au violat spațiul aerian deasupra 
Regiunilor de litoral ale provinciei Cecian.

La 7 noiembrie, 12 avioane miFtare ame
ricane au apărut deasupra insulei Toumin- 
-șan, Insulei Nantian și deasupra regiunii 
'situată la 20 km est de Ninbo in provincia 
• Cecian. io aceeași zi, între ore 11,09 și ora 
ill,16, patru avioane militare americane au 
'apărut deasupra insulei Sanmîn, insulei Nan
tian, deasupra regiunii situată la 20 km 
■sud-est de Ninbo, deasupra regiunii situată 
•la 20 km sud de Ninbo și deasupra împre
jurimilor orașului Sianșari din provincia Ce
cian.

i La ora 13,39, în aceeași zi, 12 avioane a- 
;mericane au apărut deasupra insulei Nan
tian.

Aceste trei grupuri de avioane militare 
•americane s-au îndepărtat spre mare în di
recția sud-est, cînd în intim,pinarea Iar au 
,venit avioane ale Armatei Populare Chineze 
de Eliberare.

' La 8 noiembrie, între ora 10,10 și 10,16, 
‘patru avioane militare americane au zburat 

Dezbaterile din Camera Comunelor 
cu privire la Asia de sud~est

fi LONDRA 10 (Agerpres). — TĂSS trans- 
• imite: La 8 noiembrie au început în Camera 
, Comunelor dezbaterile în problema Asiei de 
; sud-est. Deschizând dezbaterile, ministrul 
Afacerilor Externe, Eden, a încercat să justi

fice pactul Asiei de sud-est, încheiat la Ma
nila, căutînd să-l prezinte drept ,,a doua 
etapă a activității* 1' pentru reglementarea 
pașnică din As'a de sud est după hotărîrile 
4e la Geneva. Eden a afirmat că pactul de 
la Manila ar insufla țărilor As’ei de sud- 
est un ,,sentiment de securitate și conștiința 
faptului că sînt apărate", deși se știe că ar 
cest pact militar este pentru puterile impe
rialiste un mijloc de a se amesteca în afa
cerile interne ale țărilor asiatice.

REDACȚIA ȘL ADMINISTRAȚIA Plata Setatei! — Tel. 7.6Q.1Q—7.6Q.2Q Abonamentele se primesc U toate oficiile poștale, (actorii noștali jl difuzorii voluntari dia întreprinderi S1 Instituții. Tiparul; Combinatul Poligrafic Casa Șctnteii „I V Stalin*,
I C, «882 ‘ “

_ Luînd cuvântul în cadrul dezbaterilor, labu
ristul Kenneth Younger a spus că opoziția 
urmărește situația creată după Manila „cu 
oarecare neliniște. 'Opoziția, a spus Younger, 
privește cu suspiciune graba cu care s-a în
cheiat pactul".

După cum a specificat însă deputatul la
burist, opoziția nu dorește ca în procesul

Discutarea problemei admiterii de noi membri în O.N U.
Lucrările Comitetului Politic Special al O.N.U.

NEW YORK 10 (Agerpres). — TASS 
transmite: Comitetul Politic Special al A- 
dumării Generale a O.N.U. a încheiat discu
ția generală în problema admiterii de noi 
membri în O.N.U. P. E. Astapenko, reprezen
tantul R.S.S. Bieloruse, a sprijinit propune
rea delegației Uniunii Sovietice ca Adunarea 
Generală să roage Consiliul de Securitate să 
examineze din nou cererile Albaniei, R. P. 
Mongole, Bulgariei, României, Ungariei, Fin
landei, Italiei, Portugaliei, Irlandei, Iorda
niei, Austriei, Ceylonului, Nepalului și Li
biei cu scopul de a recomanda admiterea si
multană a tuturor acestor state în O.N.U. 
Adoptînd propunerea U.R.S.S., a spus P. E. 
Astapenko, Adunarea Generală va rezolva 
una din principalele probleme și va face un

Criza regimului de la Bonn
In. cursul recentei călătorii întreprinsă de 

cancelarul vest-german în Statele Unite, a- 
genfia „AsOciated Press" sublinia că „la în
toarcerea sa la Bonn, Adenauer se va afla în 
fața celei mai grave crize politice din ca
riera sa". Se pare că pronosticul agenției 
americane s-a adeverit întru totul. Impasul 
în care a intrat regimul vest-german încă 
înaintea eșuării „comunității defensive eu
ropene", s-a transformat într-o gravă criză 
politică, semn prevestitor al falimentului ine
vitabil cu care se va solda regimul antina
țional al clicii proamericane de la Bonn.

Ostilitatea manifestată de opinia publică 
vest-germană — începind cu masele largi 
populare și sfîrșind cu reprezentanții cercu
rilor politice din coaliția guvernamentală și 
chiar și din partidul lui Adenauer — față 
'de acordu, ile de la Londra și Paris, au luat 
asemenea proporții incit diriguitorii politici 
de la Bonn s-au văzut siliți să amine dezba
terile parlamentare asupra acordurilor, fixa
te pentru 11 noiembrie, dezbateri care ur
mau să înceapă cu o declarație guvernamen
tală a lui Adenauer și să preceadă o ulteri
oară ratificare a acordurilor semnate de can
celar.

Ce l-a îndemnat pe Adenauer să ia această 
măsură atît de compromițătoare pentru pres
tigiul său, de altfel destul de șubrezit în ul
tima vreme ? Cauza este eșecul încercărilor 
disperate ale cancelarului de a aplana con
tradicțiile ascuțite din sinul coaliției guver
namentale provocate de tîrgul încheiat de 
Adenauer la Londra și Paris. Aceste contra
dicții s-au concretizat în atitudinea luată de 
o serie de partide din coaliția guvernamen
tală, în special împotriva acordului franco- 
vest-german cu privire la Saar, De fapt ele 
exprimă însă opoziția mereu crescîndă față 
de acordurile de la Londra și Paris în în
tregul lor, manifestată de întreaga opinie 
publică vest-germană, inclusiv de acele 
cercuri politice din imediata apropiere a lui 
Adenauer, care mai ieri sprijineau fără re
zerve politica de la Bonn.

' Aceste cercuri, în fond nu sînt împotriva 
remilitarizării Germaniei occidentale, care 
constituie esența acordurilor semnate ta Lon
dra și Paris. Dar consecințele pe care le im
plică aplicarea acestor acorduri asupra inde
pendenței Germaniei occidentale și mai ales 
asupra refacerii unității Germaniei la care 
năzuiește întregul popor german, fac ca a- 
ceste cercuri să fie nevoite să adopte res
pectivele rezerve. Toate aceste fapte arată 
în mod evident că presiunea maselor poporu
lui german, ce se ridică tot mai hotărîte 
împotriva planurilor americane de transfor
mare a Germaniei în focarul unui război și 
care cer iot mai insistent unificarea pașnică 
a Germaniei a determinat puternicul curent 
de opinie care a dus pînă la urmă la grava 
criză a regimului de la Bonn.

Mișcarea populară pentru unificarea Ger
maniei și împotriva reînarmării Germaniei 
occidentale a luat în ultima vreme proporții 
deosebite. Populația vest-germană — și în 
primul rînd clasa muncitoare, își manifestă 
pe cele mai diverse căi împotrivirea față de 
politica antinațională a lui Adenauer, poli
tică ce a culminat prin semnarea acorduri
lor militariste de la Londra și Paris. Acțiuni 
care exprimă puternica opoziție populară 
față de aceste acorduri au loc în ciuda perse
cuțiilor și a teroarei dezlănțuite de autorită

■deasupra insulei Tianjau, situate la litoralul 
provinciei Cecian. După cum declară ostașii 
Armatei Populare de Eliberare care păzesc 
insula, acestea au fost avioane cu elice pur- 
tînd semnele distinctive ale forțelor aeriene 
americane. Intre ora 12,36 și ora 12,50 în 
aceeași zi, 12 avioane militare americane au 
violat spațiul aerian deasupra împrejurimi
lor orașului Iuhuan, deasupra insulei Dum- 
toușan și a localității Sunmîn din provin
cia Cecian. In aceeași zi, între ora 13.00 și 
ora 13,04, șase avioane americane (de tip 
„F-2 H“) au apărut deasupra insulei Tun- 
cișan, de pe litoralul provinciei Cecian, și 
după ce s-au rotit de două ori, au violat 
spațiul aerian deasupra insulelor Touminșan 
și Tianjau. Trei din aceste avtoane au efec
tuat recunoașteri de la mică înălțime. După 
cum declară ostașii Armatei Populare de Eli
berare, care s-au aflat la postul de obser
vație, aceste avioane purtau semnele distinc
tive ale forțelor militare aeriene ale S.U.A. 
Ultimele trei grupuri de avioane militare 
americane care au violat spațiul aerian chi
nez s-au îndepărtat spre mare în direcția 
sud-est, după ce asupra lor a fost deschis 
focul artileriei antiaeriene a Armatei Popu
lare de Eliberare.

verbal să se consemneze că în timpul dez
baterilor a manifestat o atitudine negativă 
față de pact. Un comentator american lucid 
cum este Walter Lippman, a continuat Youn
ger, a declarat că acest pact are drept scop 
să legalizeze amestecul internațional în tre
buri interne. Dacă pactul are în vedere ceea 
ce a declarat Lippman, atunci aceasta „este 
o doctrină foarte periculoasă".

Laburistul Harold Davies a declarat că 
tratatul încheiat la Manila nu apără, ci 
jignește Asia de sud-eșt. ,,E1 subminează 
Carta O.N.U.... Acest pact reduce la zero 
succesul conferințe' de la Geneva, anihilează 
eforturile care se depun în India în numele 
unității. Sînt de părere că în Extremul Ori
ent se poate crea un sistem de securitate 
numai atunci cînd ministrul Afacerilor Ex
terne va insista pentru convocarea unei noi 
conferințe a țărlor Commonwealth-ului și a 
unei conferințe la Geneva cu participarea 
Chinei, Rusiei, S.U.A. șl Angliei pentru a 
discuta întreaga problemă a securității în 
Asia de sud est".

pas înainte pe calea slăbirii continue a în
cordării în relațiile internaționale.

Delegatul Olandei a rostit un discurs în 
spiritul politicii de favoritism și discrimi
nare la admiterea de membri în O.N.U., po
litică dusă de S.U.A.

Delegatul polonez s-a pronunțat în spriji
nul propunerii sovietice cu privire la admi
terea simultană a celor 14 state. El s-a pro
nunțat totodată pentru continuarea activității 
Comitetului pentru admiterea de noi membri, 
dar într-o componență nouă, și cu condiția 
să abordeze mai obiectiv și imparțial acea
stă problemă.

La 10 noiembrie, Comitetul Politic Spe
cial a început discutarea proiectelor de re
zoluție în problema admiterii de noi membri 
în O.N.U.

țile de la Bonn împotriva luptătorilor pentru 
pace și unitatea Germaniei și în primul rînd 
împotriva Partidului Comunist German, care 
a stat și continuă să stea în primul rînd al 
acestor luptători. Mișcarea populară pentru 
unitate și pace, împotriva renașterii milita
rismului a devenit un factor ce nu mai poale 
fi trecut cu vederea și care a determinat și 
respingerea in mod oficial a acordurilor de 
la Londra și Paris de către partidul social
democrat din Germania, precum și atitudi
nea potrivnică luată față de aceste acorduri, 
în special față de acordul cu privire la Saar 
de către partidele din coaliția guvernamen
tală.

Această situație a trezit în Adenauer și în 
acoliții săi teama față de soarta pe care ar 
putea-o .avea ratificarea acordului cu privire 
la Saar de către Bundestag. Or, respinge
rea acestui acord de către parlamentul de la 
Bonn ar împiedica fără doar și poale rati
ficarea celorlalte acorduri, care consfințesc 
refacerea forțelor agresive ale militarismului 
german. In fața unor asemenea perspective, 
funeste atît pentru el cit și pentru stăpînii 
săi de peste ocean, Adenauer face încercă i 
disperate de a liniști în fel și chip pe adver
sarii săi politici, atît pe cei din opoziție cit 
și pe cei din sinul coaliției guvernamentale. 
După cum sublinia ziarul vest-german „Ge
neral Anzeiger", „Adenauer merge de la o 
fracțiune parlamentară la alta pentru a con
vinge pe deputați să nu voteze împotriva a- 
cordului privitor la Saar". Ziarul menționa 
că unul din argumentele folosite de cancelar 
este și acela că „fără o aprobare din partea 
Germaniei occidentale a actualei soluționă i 
a problemei saareze, Franța nu va accepta 
niciodată reînarmarea germană". In această 
ordine de idei trebue să reamintim că Men- 
des-F rance a condiționat semnătura sa pe 
acordurile cu privire la reînarmarea Ge ma
niei occidentale de un asemenea aranjament 
cu privire la Saar, care să permită mono
polurilor franceze exploatarea bogățiilor a- 
cestei provincii și în consecință să asigure 
sprijinul reprezentanților acestora din Adu
narea Națională, pentru ratificările acorduri
lor.

Se pare însă că nici Adenauer singur nu 
crede în succesul încercărilor de a convinge 
pe adversarii săi să aprobe concesia făcută 
cu privire la problema Saarului. Pentru acest 
motiv el a recurs la o nouă manevră. Insi- 
nuînd că cercurile guvernante vest-germane 
consideră că interpretarea pe care o dă gu
vernul francez acordului asupra Saarului este 
complet diferită de felul în care înțelege a- 
cest acord guvernul vest-german, Adenauer a 
cerut Franței începerea unor negocieri bi
partite în legătură cu „interpretarea" acordu
lui asupra Saarului. Dar speranța că va a- 
tenua pe această cale împotrivirea întîmpi- 
nată atît din partea opoziției cit și din par
tea coaliției guvernamentale s-a dovedit a fi 
zadarnică. Franța a refuzat net să trimită un 
diplomat la Bonn pentru a reîncepe săptă- 
mina viitoare convorbirile asupra acordului 
franco-german cu privire la Saar. Acest re
fuz al Franței „interpretat — după citm a- 
rată agenția „United Press" — ca un afront 
direct adresat cancelarului Adenauer... a pro
vocat un șoc în capitala Germaniei occiden
tale". „Șocul" parc a fi atît de puternic, in
cit, după cum sublinia aceeași agenție, „ob
servatorii prezic că acest gest va slăbi și 

0 delegație 
a Sovietului Suprem al U.R.S.S. 

a sosit în Finlanda
HELSINKI 10 (Agerpres). — TASS trans

mite: La 10 noiembrie, la invitația Seimu
lui din Finlanda, a sosit la Helsinki într-o 
vizită de răspuns delegația Sovietului 
Suprem al U.R.S.S., condusă de A. P. Volkov, 
președintele Sovietului Uniunii al Sovietului 
Suprem al U.R.S.S.

■---- •-----
Ziarul „Washington Post“ 
despre violarea frontierei 

U.R.S.S. de către un bombardier 
american

BRUXELLES 10 (Agerțpres). — TASS 
transmite: După cum transmite postul de 
radio Bruxelles, ziarul american „Washing
ton Post", comentînd incidentul cu avionul 
de bombardament american, scrie că aseme
nea incidente constituie prețul pe care S.U.A. 
trebuie să fie gata să-1 plătească în războiul 
rece. Protestul trimis Uniunii Sovietice, 
arată mai departe ziarul, este justificat doar 
în aparență. Totodată, este necesar să rea
mintim că avioanele americane eu efectuat în 
mod sistematic fotografierea teritoriului so
vietic zburând chiar la frontiera sovietică. 
Trăgînd concluzia cu privire la riposta dată 
avionului american de avioanele „M.I.G." — 
scrie ziarul — trebuie să ne punem între
barea: „Cum am fi procedat noi, dacă niște 
avioane sovietice ar fi fost observate la o 
depărtare de 20 sau chiar 100 de mile de 
coastele Californiei?"

----«----
Einstein despre „libertățile" 

din S.U.A.
NEW YORK 10 (Agerpres). — TASS 

transmite: O ilustrare a condițiilor în care 
se desfășoară activitatea oamenilor de știință 
americani este scrisoarea celebrului fizician 
Albert Einstein, publicată în ultimul număr 
al revistei „Reporter". Redacția revistei l-a 
rugat pe Einstein să comenteze un articol 
publicat recent de această revistă, în care 
se descrie răspîn.direa mccarthysmului în do
meniul științei.

Einstein a răspuns: „In loc de a încerca 
să analizez această problemă, vreau să 
exprim sentimentele mele în cîteva cuvinte : 
dacă aș fi din nou tînăr și ar trebui să ho
tărăsc ce drum să-apuc în viață n-aș încerca 
să devin om de știință sau profesor ; aș a- 
lege mai degrabă specialitatea de insta
lator sau aș deveni un negustor ambulant 
în speranța de a găsi în aceste profesii acel 
minim de independență, care mai poate fi 
găsit în actualele împrejurări".

-—•-----

Remanierea guvernului 
indonezian

DJAKARTA 10 (Agerpres). — TASS 
transm’te: Ziarele indoneziene anunță că 
Aii Sastroamidjojo a termmat remanierea 
cabinetului său. Partidele de opoziție nu au 
reușit să provoace o criză de guvern. In 
guvern au intrat patru noi miniștri.

-----o-----

Teroarea din Guatemala
NEW YORK 10 (Agerpres). — După cum 

relatează agenția United Press, dictatorul 
Guatemalei, Castillo Armas, a anunțat că 
circa 100 de patrioți guatemalezi care se 
află arestați de la instaurarea sa la putere, 
vor fi împușcați.

mai mult poziția, de pe acum foarte zdrun
cinată a cancelarului federal".

Prezicerile par a se fi adeverit. Aceasta, 
pentru că Adenauer, care „a cerut francezi
lor — după cum sublinia tot „United Press" 
— să reînceapă negocierile numai pentru a 
face pe plac propriei sale coaliții guverna
mentale" a îndîrjit și mai mult opoziția ad
versarilor de la Bonn ai acordului saarez 
care se așteptau că noile convorbiri franco- 
vest-germane „vor aduce modificări pactului 
in sine". E drept că acum cancelarul depune 
eforturi disperate pentru a atenua efectul e- 
șecului încercării sale de a amăgi pe adver
sarii săi. Astfel, el a declarat în cadrul unei 
reuniuni particulare a oficialităților locale 
ale pai Udului său că acordul negociat cu 
p emierul Franței este numai „provizoriu", 
că nu poate exista o hotărîre finală în ches
tiunea litigioasă a Saarului decît după sem
narea unui tratat de pace cu Germania și că 
înainte de ratificarea acordului saarez tre
buie să aibă loc noi negocieri, prevăzute 
chiar la Paris în timpul semnării acordului. 
Dar eforturile sale n-au nici o pei spectivă. 
„Liderii parlamentari — arată agenția „As
sociated Press" — declară că acțiunea fran
ceză pare să fi distrus ultima speranță a lui 
Adenauer de a cîștiga sprijinul partidelor 
democrat-liber și al refugiaților în chestiu
nea acordului asupra Saarului. Intrucît chiar 
unii membri ai partidului creștin-democrat 
al lui Adenauer se împotrivesc — subliniază 
în continuare agenția — iar atitudinea par
tidului german — al patrulea partid al coa
liției — este încă nesiguă, cancelarul Ade
nauer are de dat lupta cea mai înverșunată 
din cariera sa pentru a cîștiga aprobarea de 
către parlament a acordului saarez". Con
form agenției citate, perspectivele acestei 
lupte nu par de loc a favoriza pe Adenauer 
pentru că „cel puțin 240 din cei 487 membri 
ai Biindestagului, s-au angajat să voteze îm
potriva acordului saarez cînd va fi prezentat 
spre ratificare. Partidul german cu 15 voturi 
critice își menține în suspensie hotărîrea".

Dat fiind toate aceste fapte e lesne de în
țeles motivul pentru care dezbaterile din 
Bundestag asupra acordurilor de la Paris și 
în consecință ratificarea lor au fost aminate. 
Aceasta cu atît mai mult cu cît „după pă
rerea liderilor germani — arată agenția „As
sociated Press" — dacă Adenauer nu va 
reuși să cîștige o majoritate, atunci cînd se 
va vota asupra ratificării... acordurile sem
nate la Paris luna trecută pentru acordarea 
suveranității și pentru reînarmarea Germa
niei occidentale în cadrul alianței atlantice, 
vor fi respinse de francezi".

Privită sub acest aspect, nu e de mirare 
că grava criză politică de la Bonn a provo
cat neliniște la Washington. Agenția „Uni
ted Press" arată că oficialitățile americane 
„sînt de părere că este necesar să se gă
sească mijloace pentru a se pune capăt efer
vescenței care domnește la Bonn" și că Sta
tele Unite „nu vor sta cu brațele încrucișate 
dacă un impas real amenință să apară".

Ori care ar fi încercările pe care Washing
tonul le va face pentru salvarea lacheilor 
săi de la Bonn, ele se vor dovedi pînă la 
urmă a fi sortite eșecului. Criza în care șe 
zbate regimul de la Bonn prevestește în mod 
limpede că năzuințele spre unitate și pace 
ale poporului german nu pot fi înăbușite.

A. SOLOMON

Americani care an ales calea libertății
„M-am hotărît să mă duc acolo unde omul simplu se bucură 

de o adevărată libertate"
VIENA 10 (Agerpres). — TASS trans

mite : Ziarul austriac „Osterreichische Zei- 
tung" publică declarația sergentului William 
C. Turner din armata americană care a 
cerut autorităților sovietice din Austria să-î 
acorde azil politic în Uniunea Sovietică. Tur
ner arată că a servit în rândurile trupelor 
americane în Austria și în poliția militară 
în Germania occidentală. In 1942, el a fost 
înrolat în armata americană, iar în 1944 a 
fost trimis în Marea Britanie. Tunner a luat 
parte la debarcarea aliaților în Normandia și 
ca ostaș al diviziei 29 americană a participat 
la operațiunile militare împotriva forțe
lor hitleriste din Franța, fiind decorat de 
cinci ori.

In 1945, s-a întors în S.U.A. unde dorea 
să-și găsească un post și sâ continue să 
studieze ingineria, dair aci, după cum spune 
el, a fost aproape tot timpul șomer, neavînd 
astfel posibilitatea de a-și continua stu
diile.

In 1952, a fost din nou înrolat pentru a 
a fi trimis în Coreea. „Nu am înțeles de ce 
soldați! americani trebuiau să-și „apere pa
tria" în Coreea. Am înțeles însă că guver
nului S.U.A. nu-1 este pe plac regimul din 
Coreea de nord și că dorește să-l înlocuiască 
cu un altul mai convenabil".

împreună cu alțj rezerviști el a fost însă 
trimis în Germania occidentală și nu în 
Coreea. „După încheierea armistițiului în 
Coreea rn-am întrebat de ce, dacă am fost 
mobilizați sub pretextul războiului din Co
reea, mă aflu î.ncă sub arme. In definitiv, 
am 32 ani. Cît timp mai au de gînd să mă 
mal țină în serviciul militar obligator ? Zia
rele noastre scriu că Uniunea Sovietică nu-și 
reduce efectivul armatei. In realitate, situa
ția este inversă : în 1950—1952, Statele Unite 
și-au sporit efectivul forțelor armate sub 
pretextul războiului din Coreea și de atunci 
nu și-au manifestat intenția de a-1 reduce. 
In orice caz, nici unul din rezerviștii pe 
care-i cunosc nu au fost demobilizați.

Ofițerii noștri ne spun pe șleau că tru
pele americane se află în Germania occi
dentală pentru a ajuta guvernului de la Bonn 
să-și organizeze o armată puternică. Eu con

„Ne este rușine de politica pe care o duce 
actualul guvern american"

PRAGA 10 (Agerpres). — Ceteka trans
mite : In cadrul unei conferințe de presă 
care a avut loc la Praga la 9 noiembrie și 
la care au participat ziariști cehoslovaci și 
străini, americanii Herbert Ward și soția 
sa Jacqueline, la a căror cerere guvernul 
cehoslovac le-a acordat drept de azil po
litic, au dezvăluit metodele pe care Biroul 
Federal american de Investigații (F.B.I.) le 
folosește împotriva artiștilor cu vederi pro
gresiste.

Vorbind în numele său și al soției sale, 
Herbert Ward a declarat presei următoarele:

Eu, Herbert Ward, sînt muzician, iar 
soția mea, Jacqueline — este baletistă. Pînă 
în anul 1950 am dat spectacole mai cu 
seamă la New York și apoi în Danemarca. 
In ultimii doi ani am locuit la Vienai. In 
Europa ne-am străduit să ne îmbogățim 
cunoștințele și să ne ridicăm măiestria ar
tistică. întreaga viață ne-am dedicat-o ar
tei. Ne iubim țara și ne considerăm ameri
cani cinstiți. Ne este rușine de politica pe care 
o duce actualul guvern american. El oprimă 
în mod brutal opoziția dinăuntrul țării, pri
gonește pe oamenii cu vederi progresiste, 
se amestecă fără jenă în afacerile interne 
ale altor popoare, amenințînd în felul acesta 
lumea cu un nou război. Iată ce ne-a deter
minat să renunțăm la reîntoarcerea în 
S.U.A. și să cerem azil politic în Republica 
Cehoslovacă.

In ultimii doi ani, a spus în continuare 
Herbert Ward, am locuit la Viena, unde am

Interviul acordat de Ho Și Min 
unui corespondent al agenției „France Presse"

HANOI 10 (Agerpres). — Ho Și Min, 
președintele Republicii Democrate Vietnam, 
a acordat un Interviu în scris coresponden
tului din Hanoi al agenției France Presse.

La întrebarea în legătură cu posibilitatea 
stabilirii unor relații de prietenie și încre
dere între Republica Democrată Vietnam și 
Franța, președintele Ho Și Min a răspuns că 
cel mai bun mijloc pentru stabilirea unor 
asemenea relații este înțelegerea reciprocă, 
lealitatea deplină și încrederea mutuală. In 
ceea ce privește problema relațiilor econo
mice dintre cele două țări, Ho Și Min a ară
tat că ele trebuie să se bazeze pe principiul 
egalității și al intereselor reciproce.

Congresul al V-lea al Partidului Comunist din Spania
PARIS 10 (Agerpres). — După cum anun

ță ziarul „L'Humanite", între 1 și 5 noiem
brie a avut loc Congresul al V-lea al Parti
dului Comunist din Spania. La lucrările Con
gresului au participat reprezentanți ai or
ganizațiilor din toate regiunile Spaniei ale 
partidului comunist, precum și delegația; Par
tidului Socialist Unit din Catalonia.

Pe ordinea de zi au figurat următoarele 
probleme: 1) Raportul Comitetului Central 
al Partidului Comunist din Spania (raportor 
Dolores Ibarruri), 2) Raportul prezentat de 
Vicente Uribe, cu privire la programul par
tidului, 3) Raportul prezentat de Santiago 
Carrillo cu privire la problemele organiza
torice și la Statutul partidului. 4) Alegerea 
Comitetului Central al partidului.

Delegații la Congres au aprobat în una
nimitate raportul prezentat de Dolores Ibar
ruri, și au adoptat programul partidului care 
a căpătat denumirea de „Program al Parti

In cîteva rînduri
9 La 5 noiembrie, ambasadorul U.R.S.S. 

în Italia, A. E. Bogomolov, a trimis minis
trului Afacerilor Externe al Italiei, Martino, 
o scrisoare în care, în numele guvernului so
vietic, își exprimă profunda simpatie față de 
victimele calamității naturale care s-a abă
tut asupra populației din regiunea orașului 
Salerno. Totodată, ambasadorul a comunicai 
că Comitetul Executiv al Societății de Cruce 
Roșie și Semilună Roșie din U R.S S trans
mite Societății italiene de Cruce Roșie suma 
de 25 000 ruble pentru fondul de ajutorare a 
populației sinistrate.

9 In regiunea Zagora din Maroc au avut 
loc în ultimele zile mari inundații care an 
pricinuit pagube de peste 20 milioane de 
franci. Pînă în prezent, 20 de persoane au 
pierit înecate și 3.000 au rămas fără adăpost. 
In același timp, asupra Marocului s-a abă
tut o adevărată invazie de lăcuste care au 

sider reînvierea unei armate agresive ger
mane ca o greșală care va duce la un nou 
război și va atrage după sine nenorociri și 
lipsuri și pentru poporul american. Personal, 
nu văd nici un motiv pentru-un război între 
americani și ruși. Aceasta este de asemenea 
părerea celor mai mulți. soldați din forțele 
americane din Germania occidentală. Toți 
doresc să se întoarcă acasă. Nici unul din 
soldaiții noștri nu înțeleg de ce banii po
porului american sînt cheltuițl pentru arma
mentul Spaniei franchiste, ai Germaniei 
occidentale șl Japoniei. Nemulțumirea lor 
se manifestă prin slăbirea disciplinei solda
ți lor americani.

Am servit în rîndurile poliției militare 
din Mainz și știu cît de dese sînt cazurile 
de jaf, viol și scandaluri comise de soldați! 
americani. Populația germană nu este prie
tenoasă față de noi. Cuvintele „American! 
plecați acasă" apar mereu pe zidurile case
lor' sau orașelor germane.

Guvernul ne repetă neîncetat că trupele 
americane trebuie să continue să stea în 
țările europene pentru a le proteja, ou toate 
că populația lor nu are nevoie câtuși de pu
țin de „protecția" noastră.

Am înțeles că oamenii simpli de pretutin
deni doresc un viitor pașnic și fericit, în 
timp ce milionarii hrăpăreți doresc să le 
răpească acest viitor pentru a se îmbogăți 
și mal mu'.t.

Acesta este motivul pentru care ,n.u mal 
vreau să rămîn în serviciul actualului guvern 
american care duce o politică în interesul 
fabricanților de armament șl sprijină pe 
fasciștii de pretutindeni. Faptul că guvernul 
nostru împreună cu clica fascistă din Ger
mania occidentală pregătește o nouă agre
siune mi se .pare cît se poate de limpede. 
Am luptat împotriva fasciștilor și nu doresc 
să iau parte alături de fasciști 1a o agre
siune.

M-am hotărât să mă duc acolo unde omul 
simplu se bucură de o adevărată libertate.

Cer să mi se dea posibilitatea să trăiesc 
și să muncesc în Uniunea Sovietică".

Uniunea Sovietică a acordat azil politic 
lut William C Turner.

venit din Danemarca. Sosind la Viena, spe
rasem că vom scăpa de persecuția F.B.I. și 
că vom puteai munci în liniște. Atunci încă 
nu știusem că fiecare american cîtuși de pu
țin „suspect", este însoțit în drumul său de 
un dosar alcătuit de F.B.I., lucru despre 
care ne-a informat ulterior viceconsulul 
Spinx din Viena. Imediat după sosirea 
noastră la Viena ne-au fost retrase pașar 
poartele. Alai tîrziu, fără a mi se preciza 
motivele, am fost concediat de la teatrul 
american „Cosmos" din Viena. După acea
sta au și început interogatoriile și chemările 
la consulat însoțite de veșnice amenințări.

In decurs de doi ani am trecut prin în
tregul sistem de intimidări', care este astăzi 
principala caracteristică a vieții publice din 
America. După ce am refuzat să ne întoar
cem în S.U.A. am început să fim urmăriți 
de persoane suspecte care aveau o misiune^ 
specială în acest sens. Acest lucru mi-a de
venit limpede în urma unei știri transmise 
de postul de radio militar american din 
Viena care m-a trecut în categoria „dispă- 
ruților".

Prin sosirea noastră în Cehoslovacia^ pe 
care am ales-o ca o țară cu o înaltă cul
tură muzicală și teatrală, a spus în înche
iere Herbert Ward, ne exprimăm protestul 
împotriva persecutării oamenilor artei de 
către Biroul Federal de Investigații și ne 
exprimăm speranța că această conferință de 
presă va scoate la iveală adevărata față a 
celor care încearcă să înăbușe adevărata 
cultură și să provoace un nou război.

întrebat de corespondentul agenției France 
Presse asupra eventualei rămâneri a Repu
blicii Democrate Vietnam în cadrul Uniunii 
franceze, președintele Ho Și Min a răspuns 
că condițiile participării R. D. Vietnam la 
Uniunea franceză vor fi discutate între gu
vernele celor două țări — dacă această do
rință există de o parte și de cealaltă. La 
o precizare cerută de corespondentul agen
ției franceze, Ho Și Min a răspuns că după 
părerea sa atît poporul vietnamez cit și po
porul francez sînt dispuse să la in conside
rare această chestiune, deoarece coexistența 
pașnică între regimuri diferite este posi
bilă.

dului Comunist din Spania în lupta pentru 
independența și democrația Spaniei, pentru 
îmbunătățirea radicală a condițiilor de trai 
ale poporului spaniol".

Congresul a adoptat de asemenea noul 
Statut al partidului.

In încheiere, delegații la Congres au ales 
Comitetul Central al partidului compus din 
39 membri și 22 membri supleanți. Din Co
mitetul Central fac parte 35 muncitori, 7 
muncitori agricoli și țărani și 19 reprezen
tanți ai intelectualității.

După Congres a avut loc prima ședință a 
noului Comitet Central, lâ care Dolores Ibar
ruri a fost aleasă în unanimitate secretar 
general al partidului. Din noul Birou Poli
tic al Comitetului Central fac parte : Santia
go Carrillo, Fernando Claudin, Manuel 
Cristobal, Manuel DeEcado, Ignacio Galle? 
go, Enrique Lister, Antonio Mlge, Vicente 
Uribe.

distrus importante suprafețe cultivate. Pagu
bele provocate de invazia de lăcuste se ridi
că la 1 miliard de franci.

& La 9 noiembrie. Tribunalul Suprem al 
Republicii Democrate Germane a terminat 
judecarea procesului unui grun de agenți ai 
organizației de spionaj a lui Gehlen care au 
acționat pe teritoriul Republicii Democrate 
Germane.

Tribunalul a condamnat la moarte pe Ban- 
delow și Misera, care au săvîrșit crimele cele 
mai grave, pe Laux și Dorn la închisoare pe 
viață, pe Dalchau și Schroeer la 15 ani în
chisoare și pe Komorek la 12 ani închisoare.

© Amiralul Arthur Radford, șeful statului 
major al armatei americane, a plecat la Is
tanbul. Vizita sa este legată de planurile 
militare americane în cadrul cărora Turcia a 
fost transformată într-o bază militară a Sta
telor Unite.

SPORT
Campionatul categoriei A 

de fotbal
La numai cîteva zile după ce a devenit 

liderul categoriei A de fotbal, învingînd 
C.C.A. cu 3-0, Flamura Roșie din Arad a 
însemnat o cruntă deziluzie pentru zecile 
de mii de spectatori bucureștenl care au 
venit ieri pe stadionul Republicii s-o vadă 
judiind in compania echipei Dinamo.

Echipa arădană, in care n-a corespuns nici 
unul dintre compartimente, a fost învinsă 
cu severul scor de 5-0 (4-0), Intr-un meci 
în care învingătorii l-au 6ervit o adevărată 
lecție ae fotbal, in deosebi în prima repriză, 
formația bucureșteană a desfășurat un joc 
de mare clasă, pe tiparul performanțelor ce 
le reușește la „zile mari". Deloc handica
pați de lipsa lui Ozon și Suru, dinaimoviștii 
au dovedit o bună tehnică individuală, o 
adresă precisă in combinații,, un echilibru 
între compartimente și o putere de șut pe 
care o reflectă cele cinci goluri însorise.

Acestui partener, Flamura Roșie l-a dat 
o replică palidă, chiar atunci cînd — 
repriza a doua — a avut o lungă doininarO 
teritorială. Apărarea echipei aradane a do
vedit multe puncte slabe, iar linia ofensivă 
n-a știut în nici un moment ce să facă cu 
balonul.

Jocul a început cu unele atacuri ale Fla
murii Roșii, în timpul cărora Vaczi expe
diază un șut fulgerător (min. 3), pe care 
Blrtașu, portarul dinamovist, îl neutralizează 
cu multă greutate. Curînd, Dinamo pune 
stăipînlre pe joc și Nicușor (min. 8) des
chide scorul. Felul cum funcționează linia 
de atac a echipei bucuireștene, ușurința cu 
care depășește apărătorii adverși, lasă să 
se întrevadă că scorul va fl curînd urcat. 
In min. 21, la un șut al lui Bartha, portarul 
arădan Kiss se aruncă în genunchi pentru 
a bloca balonul. Mingea îl sare fașă din 
mâini șl Ene, venit în trombă, înscrie al 
doilea gol. Scorul este urcat pînă la pauză 
de două ori prin Neagu (min. 26 și 39), ceiX 
de al patrulea gol fiind rezultatul unei ac
țiuni combinate Bartha-Ene-Nicușor-Neagu.

După pauză, la opt migute după reluarea 
jocului, Ene pecetluiește scorul, înscriind al 
cincilea gol pentru Dinamo. Profitând de 
ușoara scădere care se produce în tempo-ul 
de joc al echipei buoureșlene, Flamura Ro
șie preia conducerea ostilităților, joacă mai 
mult în câmpul dinamoviștilor, dar nu reu
șește nici o acțiune mai legată care să 
pună în dificultate apărarea adversă. In 
schimb contra-atacurile dinamoviste, inițiate 
prin Blujdea, Neagu și Nicușor, provoacă 
panică la poarta lui Kiss, deși nu sini ma
terializate.

Echipa Dinamo se poate spune că a co
respuns în totalitatea el în acest joc. Au 
făcut, totuși, o impresie mal deosebită: 
Băcuț II, Blujdea, Nicușor, Neagu și Bir- 
tașu. Flamura Roșie a jucat slab ca echipă 
șl ca individuailități. La nivelul adversarilor 
nu s-a ridicat nici unul din jucătorii ară- 
danl.

A arbitrat bine D. Schulder.
★

In țară, în cadrul etapei desfășurate ieri, 
s-au înregistrat următoarele rezultate: Lo
comotiva Tg. Mureș-Progresul Oradea 
5—1 ; Meta.ul Hunedoara-Locomotiva Ti
mișoara 2—0 ; Știința Cluj-Minerul Petro
șani 4—3 ; Știința Timișoara—Locomotiva 
Grivița Roșie 0—0.

Știri
■ Intre 12 și 14 noiembrie va avea loc 

la Sofia întîlnirea internațională de scrimă 
dintre echipele R.P. Bulgaria și R.P.R. In 
vederea acestei întilniri, miercuri a părăsit 
Capitala, plecînd spre Sofia, echipa scrime- 
rilor din R.P.R. din care fac parte A. Vîlcea, 
V, Chelaru, Uray Zoltan și alții.

■ întîlnirea internațională de fotbal din
tre echipele Flacăra Ploești și Djurgardens 
(Suediaj care urma să aibă loc astăzi pe 
stadionul „23 August" din Capitală a fost 
amînaită pentru mîine, vineri 12 noiembrie, 
fotbaliștii suedezi urmînd să sosească astăzi 
în Bucureș.i.

■ Echipa sovietică de fotbal Spartak Mos
cova a susținut la 9 noiembrie la Londra 
primul joc din cadrul turneului pe care îl 
întreprinde în Anglia cu cunoscuta echipă 
Arsenal. Echipa sovietică a reușit să obțină 
victoria cu scorul de 2—1 (1—1) la capătul 
unui joc rapid și spectaculos.

■ In cadrul turneului internațional de șah 
de la Belgrad la 8 noiembrie s-au jucat par
tidele din runda 16-a.

Pilnik a cîștigat la Karaklajici și lanose^ 
viei a obținut victoria în partida cu Barcza. 
Cu un rezultat de egalitate au luat sfirșit 
partidele Nedelkovici-Bronștein; Petrosian- 
Djurasevici; Milici-Joppen și Wade-Pirc. Par
tidele dintre Rabar-Czerniak și Nievergeit- 
Gligorici s-au întrerupt.

La 9 noiembrie s-au jucat partidele între
rupte în ultimele runde.

Cu un rezultat de egalitate au luat sfirșit 
partidele Barcza-Joippen, Milici-Joppen și 
N’.evergelt-Gligorici. Joppen a cîștigat la 
Nedelkovlci și Czerniak la Rabar.

Toate partidele întrerupte fiind jucate, cla
samentul are în prezent următoarea înfățișa
re: 1. Bronștein (U.R.S.S.) lP/a nuncte din 
16 posibile; 2-3 Trifunovici (Iugoslavia), Ma- 
tanovici (Iugoslavia) 10’/2 puncte; 4-5 Pe
trosian (U.R.S.S.), Pilnik (Argentina) 10 
puncte.

(Agerpres)

SPECTACOLE
TEATRE: Teatru] de Operă șl Balet al 

R.P.R., orele 19,30: Dama de pică ; Națio» 
nai „1. L- Caragiale" (sala Studio) oreB 
19,30: Viață nouă ; Național „I. L, Cara
giale" (sala C.iC.S.) orele 19,30: Ultima 
oră ; Armatei (b-dul Magheru) orele 19,30; 
Avarul; Armatei (13 Septembrie) orele 
19,30: Pârjolul; Municipal ore'.e 19,30 : Pă
durea ; Muncitoresc C.F.R. (Gfiulești) : orele 
19,30: Slugă la doi stăpini ; Teatrul de Șl- 
matorl C.F.R. (Piața Gării de Nord) orele 
19,30: ...„eseu" ; Studioul actorului de film 
„C, Nottara" orele 19,30: Familia ; Tinere
tului orele 19,30: Neisprăvitul; Teatru] de 
Stat de Operetă orele 19,30: Aculina ; An
samblul de estradă (cai'.ea Victoriei) or°le 
16: Concert de muzică ușoară; orele 20: 
Să cinte muzica ; Ansamblul de estradă al 
R.P.R. (sala din str. Alex. Popov 23) orele 
19,30: Magazin de stat: Țăndărică (sala 
Baruch Berea) ore'.e 20: Umor pe sfori; 
Țăndărică (sala b-dul D. GolescU 44) orele 
16.30: Artiștii pădurii.

CINEMATOGRAFE : Patria, I. C. Frimu, 
înfrățirea intre popoare: Scanderbeg; Re
publica, București, Olga Banele: Răsare 
soarele (Nepoții gornistului seria Ii-a) : Ma
xim Gorki, Lumina: Palatul științei: Tinere
tului: Tînăra Gardă (seria l-a); Timpuri Noi: 
Campionatele mondiale de at'etism de la Ber
na; Ultimul drum al lui Martin Andersen Ne- 
xo, Ulcica fermecată; Elena Pavel: Răzbuna
rea ; Victoria, 8 Martie, Volga, Rahova: 
Fanfan la tullpe ; Gh Doja : Descoperire 
misterioasă ; Alex. Popov : Prieteni credin
cioși ; Vasile Roaită: Școala curajului.


